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Tokratni uvodnik znova posve~am
na{emu ~asopisu Aluminij. ^asopis je
pomembno sredstvo internega komu-
niciranja in zato se moramo truditi, do
bo ~im bolj{i in ~im bolj prijazen do
vseh, ki ga prebirajo. O tem, kaj pome-
ni dobro interno komuniciranje, smo v
~asopisu `e pisali. Torej, rad bi po-
vabil vse, ki menite, da bi lahko kar
koli prispevali k izbolj{anju ~asopisa,
in med vami tiste, ki ste na neki na~in
»dol`ni« obve{~ati zaposlene in preko
~asopisa z njimi komunicirati, da se
pridru`ite ustvarjanju ~asopisa. Bli`a
se novo leto in morda je ~as, da spet
kaj spremenimo. Na bolj{e seveda.

ZZaappoosslleennii

Od vseh zaposlenih pa~ ne moremo
pri~akovati, da bi sodelovali pri ~aso-
pisu tako, da bi pisali prispevke ali po-
{iljali fotografije, ~eprav si tega `eli-
mo. @elimo si predvsem ve~jega {tevi-
la prispevkov iz neposredne proizvod-
nje. Tudi iz slu`b. Kot smo neko~ `e
zapisali, ima vsak v tovarni kaj pove-
dati. In ~e tega ne zmore sam zapisati,
lahko prosi nekoga, ki bi to naredil
namesto njega. Prav vsi pa lahko
sodelujemo s predlogi za bolj{i ~aso-
pis. Vmes so dobrodo{le tudi kritike,
graje. Vsak lahko predlaga dogodke, o
katerih je vredno pisati. Lahko predla-
ga sodelavce, o katerih je vredno pisa-
ti. In lahko pi{e. Pisanje v ~asopis je
tudi eden od na~inov komuniciranja z

vodstvom dru`be. Ker je komunikacija
dvosmerna, bi temu lahko rekli komu-
niciranje navzgor. Povabilo za sodelo-
vanje torej velja vsem zaposlenim v
Talumu in njegovih h~erinskih podjet-
jih. 

VVooddjjee  sskkuuppiinn,,  ddeelloovvnniihh  eennoott  iinn  sslluu`̀bb

Od vodij pri~akujemo najve~. Ne samo
sprotnega obve{~anja zaposlenih, am-
pak tudi tak na~in komuniciranja, ki bo
botroval ugodnemu stanju motivira-
nosti, navdihnjenosti in zavzetosti za-
poslenih. Torej tako, ki bo prispevalo
k dobri klimi v tovarni in s tem vpliva-
lo tudi na produktivnost. Ni potrebno,
da vodje sami pi{ejo prispevke. V~a-
sih lahko to po~nejo tudi v sodelova-
nju s svojimi podrejenimi.

^̂llaannii  uupprraavvee

Vsekakor je uprava najodgovornej{a
za dobro komuniciranje, zato seveda
pri~akujemo sodelovanje tudi v ~aso-
pisu Aluminij. Z vsakomese~nim po-
javljanjem v ~asopisu dokazujejo, da
so tukaj, da so prisotni, da jim ni
vseeno. In najbolj pomagajo pri gra-
ditvi vsega dobrega v tovarni. Zago-
tovo spada komuniciranje z zaposle-
nimi med osnovne funkcije vodenja.

Vse, kar pi{em, torej vsa pri~akovanja,
na~rti, spremembe, spada v prihodnje
leto. Z novo organiziranostjo Taluma

se bo marsikaj spremenilo. Sr~no
upam, da bo ~asopis ostal. Celo pre-
pri~an sem v to, ~eprav o tem {e ni
bilo ni~ povedanega. Mislim celo, da
lahko ~asopis igra pomembno vlogo
pri ponovni rasti Taluma. 

Predvidena je tudi nova podoba ~aso-
pisa. Moramo ga posodobiti. Moramo
ga narediti {e bolj{ega. Naslovnica je
`e skoraj kon~ana, moramo jo {e
»predebatirati«. [e bolj pomembna pa
je vsebina. Pri~akujemo predloge za
morebitne nove rubrike in kritike za
obstoje~e. Toda upo{tevajmo raznoli-
kost. Nikoli ne bo vsakemu bralcu
v{e~ vse v ~asopisu.

Nismo profesionalci, nismo novinarji.
In zato kakemu prispevku kaj manjka.
Vse delamo zraven svojega dela, zato
nam v~asih zmanjka ~asa. Delamo pa
dobro. Toda nikoli ni tako dobro, da
ne bi moglo biti {e bolj{e.

Zato sodelujte. Predlagajte. Kritizi-
rajte. Grajajte. Pa tudi kaj pohvalite, ~e
gre. S tem nam boste veliko pomagali.

Na razpolago smo vam na:   
darko.ferlinc@talum.si, tel. 121,
danica.hrncic@talum.si, tel. 102, in 
lilijana.ditrih@talum.si, tel. 109.

Naredimo Aluminij {e bolj{i

DARKO FERLINC
GLAVNI UREDNIK

UVODNIK
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Dobri dve leti sta `e minili od takrat, ko
se je za~ela tako imenovana kriza
finan~nih trgov, ki je kaj hitro prerasla
v eno najve~jih  svetovnih gospodar-
skih kriz. Ne le posamezne panoge,
temve~ celotne nacionalne ekonomije
so se zna{le v te`avah, marsikatera
med njimi pa tudi na robu propada. [e
malo pred tem aktualne zgodbe o ne-
zadr`ni rasti, o novih in novih trgih, o
dvo{tevil~nih rasteh dobi~ka in tako
dalje so bile naenkrat videti ve~ kot
absurdne. Zamenjale so jih zgodbe o
kr~enju proizvodnje, umikanju iz `e
za~etih projektov, skraj{evanju delov-
nega ~asa, odpu{~anju zaposlenih,
iskanju re{itev za dr`avne blagajne
…. In zgodbe o iskanju razlogov in
krivcev za tak{no stanje! 
O tem, kaj je pripeljalo do te krize,
razpravljajo trume ekonomistov in
politikov, najpogosteje prav tistih, ki
so bili {e pred dvema letoma najbolj
gore~i zagovorniki in ~astilci politike
nenehne rasti. Kot da bi jim bilo na
voljo celotno vesolje! Kot da so vsi viri
neiz~rpni! Kot da se ne bi  zavedali
tega, da so ekstremni dobi~ki mo`ni
predvsem na ra~un tistega dela sveta,
ki je bil do sedaj prisiljen sprejemati
tak{ne razmere. Mnogi med njimi tega
niso ve~ voljni po~eti v nedogled ter
uspe{no i{~ejo svojo razvojno pot in

aktivno vplivajo na spreminjanje {e do
v~eraj skorajda fiksiranega stanja
ekonomske in sicer{nje ureditve. Se-
veda ta proces ne bo niti hiter, {e manj
pa nebole~. Nasprotno!

In kje je v vsem tem na{e mesto? Kaj
lahko naredimo sami? 

Talum je podobno kot velik del {e pre-
ostale slovenske industrije obsojen na
izvoz, saj je doma~i trg enostavno pre-
majhen oziroma ga za dolo~ene
proizvode sploh ni. Prav zaradi take
vpetosti v mednarodno menjavo, pred-
vsem na obmo~je EU, je bilo iluzorno
pri~akovati, da nas bo kriza v gospo-
darstvu ob{la. Kot dobavitelji
polizdelkov ali delov za vgradnjo v
kompleksnej{e izdelke smo prvi ~utili
zmanj{evanje porabe in jo bomo tudi
najdlje ~utili.  Spreminjanje proizvod-
nih programov in prodajnih tr`i{~  sta
procesa, ki zahtevata ogromno finan~-
nih in kadrovskih potencialov, pred-
vsem pa ~asa. In prav v ~asu krize, v
razmerah poslovanja na robu rentabil-
nosti, obi~ajno ni~esar od tega ni na
pretek!  
Prilagajanje obsega proizvodnje raz-
meram na trgu je tisti ukrep, ki ga je
obi~ajno mogo~e realizirati v relativno
kratkem ~asu in se na ta na~in izogni-
ti nastajanju {e ve~je izgube in {e
ve~jim problemom pri financiranju
obstoje~e proizvodnje. V Talumu smo
ta ukrep izvedli pravo~asno, in kot vse
ka`e, dokaj uspe{no. Ni {lo brez ome-
jevanja in odrekanj, a vsekakor je vse
to bilo manj bole~e kot mo`nost iz-
gube vrste delovnih mest, ki bi jo
lahko povzro~ila nara{~ajo~a izguba v
poslovanju. 
Za prihodnje leto na~rtujmo ponoven
zagon ugasnjenih pe~i v elektrolizi, kar
bo omogo~ilo tudi pove~anje proiz-
vodnje v livarnah ter za~etek uresni~e-

vanja nekaterih investicijskih projek-
tov. Prvi pogoj za to pa je seveda za-
gotovitev vseh potrebnih proizvodnih
virov, od surovin in energije do fi-
nan~nih sredstev in potrebnih kadrov.
Nova organiziranost dru`be Talum ob
vsem tem pomeni dodaten izziv in
prilo`nost za {e bolj u~inkovito delo.

Je treba posebej omeniti, s ~im imamo
najve~ problemov?

Kljub vsemu – ali prav zaradi tega –
sem prepri~an, da bomo naslednje
leto ponovno praznovali na{, Talumov
praznik, kajti stvari, ki te ne ubijejo, te
delajo mo~nej{ega!x

Smo `e iz najhuj{ega?
Kako naprej?

UPRAVA

Kot se giblje cena aluminija na
Londonski borzi, se giblje razpolo`e-
nje pri proizvajalcih aluminija. Talum je
vsa obdobja nihanj uspe{no prebrodil
in verjamemo, da bo tudi tokrat tako.
Res je, da je tokratna kriza najobse`-

nej{a v dosedanji zgodovini  delova-
nja Taluma.  Trenutno je ves trud upra-
ve podjetja usmerjen v zagotovitev
mo`nosti za ~imprej{nji vnovi~ni za-
gon elektrolize C. Seveda je v sedanjih
razmerah potrebnega ogromno truda

za vzpostavitev logistike za polno
kapaciteto glinice, petrol koksa, smo-
le, fluorida, da o elektri~ni energiji
sploh ne govorimo.
Ponovni zagon elektrolize na~rtujemo
v za~etku februarja 2011 in do takrat je

Tovarni{ki praznik spet po starem
DR. ZLATKO ^U[

MAG. DANILO TOPLEK
FOTO: DARKO FERLINC
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treba poskrbeti za zadostno {tevilo in
usposobljenost kadra v vseh delovnih
okoljih.  Osebne energije za zagotovi-
tev teh pogojev nam zagotovo ne manj-
ka. Vendar se v dveletnem trajanju
krize vedno bolj ka`eta koncept indi-
vidualizma in pomanjkanje interesa za

skupni uspeh Taluma.  Talum je in bo
tudi v prihodnje deloval kot skupina in
bo usmerjen na dolgoro~no vredno-
tenje posameznih proizvodov v skupi-
ni.  Skladno s tako vizijo je velika ver-
jetnost, da bomo za leto{njim 56.
tovarni{kim praznikom do~akali {e

veliko praznikov po starem Talumo-
vem obi~aju.
Trenutno je na aluminijskem trgu kar
nekaj optimizma in od nas je odvisno,
ali bomo ta relativno ugoden trenutek
znali izkoristiti za ponovno vzpostavi-
tev polne proizvodnje in s tem posle-

di~no izbolj{anje standarda zaposle-
nih.
Vsem sodelavkam in sodelavcem `e-
lim ob tovarni{kem prazniku obilo
delovnih in osebnih uspehov.x

Malo ~udno je, ~e si oseba sama
~estita ob pomembnem prazniku. Tudi
meni samemu se je zdelo ~udno, ko
sem pomislil, da bi nam vsem, ki smo
v Talumu, izrekel vo{~ilo ob tovarni{-
kem prazniku. Naj bo ~udno ali ne, to
`elim storiti. 
Od kod si jemljem pravico, da nam iz-
rekam to vo{~ilo? Spo{tovani sode-
lavci, imam razloge. Mogo~e jih vi ne
~utite tako kot jaz, ki se spominjam
na{ih odlo~itev v istem ~asu leta

2008. @e takrat smo vedeli, da
finan~na kriza v Ameriki ne bo ostala
samo tam, ampak da bo udarila gos-
podarstvo. Sledilo je ni`je povpra-
{evanje, pa potem padec cen na borzi
in kopi~enje zalog aluminija na sve-
tovni ravni.
Na{a odlo~itev, da zaustavimo polovi-
co proizvodnje elektroliznega alumini-
ja, je bila te`ka, vendar odlo~itev, ki jo
z dana{njega zornega kota lahko oce-
nimo kot pravilno. Izpeljali smo tudi

veliko drugih ukrepov, ki so omogo-
~ili, da smo ohranili likvidnost podjet-
ja, v kriznih ~asih pa je likvidnost
najpomembnej{a ekonomska kate-
gorija. Pomembno je tudi, da smo
ohranili trezno glavo in nismo zapadali
v paniko, v kateri se je zna{lo {ir{e
dru`beno okolje.
Mirno smo posku{ali obvladovati
kupce in dobavitelje. Ob spremljanju
kupcev iz vseh pogledov nimamo
nenormalnih terjatev, nismo prodali
aluminija tistim, ki ne bodo pre`iveli.
Z dobavitelji smo dosegli, da sta cena
in pla~ilni pogoj za Talum pomembna
elementa za dolgoro~no sodelovanje.
V prodaji in nabavi se ob malomarnem
delu odlije denar, ki povzro~i nelikvid-
nost in kasneje ste~aj podjetja.
Veliko smo naredili tudi na podro~ju

stro{kov dela, ki je najve~ji element
potrpljenja zaposlenih. Ob prepolov-
ljeni proizvodnji smo morali zmanj{ati
stro{ke dela in ukiniti opravljanje
storitev zunanjih izvajalcev.
Z reorganizacijo podjetja `elimo
dose~i ve~jo preglednost poslovanja
in s tem ve~jo odgovornost za rezulta-
te novih zaokro`enih podjetij. Tega se
lotevamo z velikim optimizmom in
prepri~anjem, da bo nova organizacija
pove~ala dinami~nost vseh procesov v
poslovanju.
Menim, da je `e samo to dovolj, da je
moja ~estitka upravi~ena. Najpo-
membneje pa je, da lahko iz sedanjega
trenutka z optimizmom zremo v na-
slednje leto.

^estitke.x

Na{ tovarni{ki praznik

MAG. FRANC VISENJAK

Mag. Franc Visenjak, mag. Danilo Toplek, dr. Zlatko ^u{ in Marko Drobni~
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Komisija za priznanja v sestavi:
Andreja Sre~kovi~, predsednica,
Bogdan Lukman, ~lan,
Miran Kelenc, ~lan, 
je letos v skladu z organizacijskim
razpisom podelila {tiri priznanja zlati
metulj in odlo~ila, da se na predlog
Uprave podeli {e eno izredno prizna-
nje.

ZZllaattee  mmeettuulljjee  ttaakkoo  pprreejjmmeejjoo::

MMiirraa  VVeerrddeenniikk iz Financ in ra~unovod-
stva za uspe{no delo v zadnjem letu
oziroma v zadnjih nekaj letih v dru`bi
Talum. 

Obrazlo`itev:
V Talumu oziroma njegovem predhod-
niku je Mira Verdenik zaposlena `e od
leta 1977, ko je bila sprejeta na mesto
pripravnika v finan~nem sektorju z vi{-
jo strokovno izobrazbo kot ekonomist-
ka. 
Leta 1976 je bila razporejena na de-
lovno mesto planerja analitika, leta
1977 pa na mesto analitika stro{kov.
To delo je opravljala vse do leta 1987,
ko je prevzela vodenje obra~una oseb-
nih dohodkov.
Mira Verdenik je zelo natan~na, a`urna
ter marljiva delavka, predvsem pa za-

nesljiva, kar je za vodenje obra~una
pla~ zelo pomembno. Vemo, da je na
tem podro~ju zelo pomembno sprotno
spremljanje vseh zakonskih spre-
memb, saj so pla~e zelo ob~utljivo po-
dro~je za vsakega posameznega
delavca v Talumu. Je ~lovek z zelo ve-
liko delovno vnemo, kar pripomore k
ustvarjanju ugodne delovne klime v
na{em sektorju, v odnosu do svojih
sodelavcev pa je ena izmed tistih po-
sameznikov, ki premorejo ogromno
mero tolerance in potrpe`ljivosti. S
svojim vsakdanjim nasmehom `e zju-
traj pred sedmo uro po na{em sektor-
ju nosi dobro voljo.
V letih uvajanja ra~unalni{kih progra-
mov vodenja pla~ je bila neposredno
vklju~ena v pripravo programov. Pri
njihovem uvajanju je inovativno sode-
lovala in {e sodeluje, kajti programi na
podro~ju pla~ se vedno znova spre-
minjajo in dopolnjujejo v skladu z
zakonskimi okviri. To prina{a vsako
leto novosti, ki jih redno spremlja in
vklju~uje v svoje delo. Hkrati je tudi vir
obve{~anja o slehernih spremembah
svojim sodelavcem v Talumu in h~e-
rinskih podjetjih. Redno se izobra`uje
na zunanjih in notranjih strokovnih
seminarjih, predvsem na podro~jih, ki
so neposredno ali tudi posredno po-
vezana z njenim delom.

MMiillaann  VVooggrriinneecc iz DE Livarske zlitine
za uspe{no delo v zadnjem letu oziro-
ma v zadnjih nekaj letih v dru`bi Ta-
lum.  

Obrazlo`itev:
Milan Vogrinec je v dru`bi zaposlen
od leta 1988. Vse do danes opravlja
razli~na dela pri ulivanju aluminija v
livarnah, v za~etku kot livarski pomo~-
nik v takratni Livarni 1, danes dela kot
livar v DE Livarske zlitine.
Pri svojem delu Milan Vogrinec vse-
skozi izstopa s svojo prizadevnostjo,
samoiniciativnostjo, pripravljenostjo
na uvajanje sprememb in pozitivnim
odnosom do re{evanja problemov. 
Posebno je treba poudariti obdobje
zagona novih naprav v livarni zlitin, ko
si je Milan Vogrinec zaradi vseh na-
{tetih vrlin nabral bogat nabor znanj in
izku{enj, povezanih z delovanjem na-
prav, odkrivanjem napak in njihovo
odpravo, predvsem na proizvodni lini-
ji za litje hleb~kov, kar danes zavzeto
prena{a na svoje sodelavce. To je {e
posebno pomembno v dana{njih ~a-
sih, ko je zaradi gospodarske krize
mo~no okrnjen obseg proizvodnje
livarskih zlitin in so uvedeni novi or-
ganizacijski prijemi v smislu rotiranja
zaposlenih po razli~nih fazah proiz-
vodnega procesa. Tudi sam je uspo-

sobljen za opravljanje prakti~no vseh
del v livarni, svoje delo na vsaki proiz-
vodni operaciji pa opravi vestno in za-
nesljivo, zato je med sodelavci izredno
spo{tovan.
Z vsem tem dokazuje, da lahko posa-
meznik s svojim delom v uigrani ekipi
veliko prispeva k rezultatom in
uspe{nemu poslovanju posameznega
delovnega okolja.

VVeekkoossllaavv  CCeessttnniikk  iz DE Vzdr`evanje za
uspe{no delo v zadnjem letu oziroma
v zadnjih nekaj letih v dru`bi Talum.

Obrazlo`itev:
Sodelavec Vekoslav Cestnik je leta
1981 za~el delati kot {tipendist TGA v
Predelavi aluminija kot tehnolog ozi-
roma konstrukter. Dela, ki jih je oprav-
ljal, so zajemala tako tehnolo{ko
podro~je kakor tudi izdelavo tehni~ne
dokumentacije. 
Vsa znanja, ki si jih je pridobil v proiz-
vodnji, je ob premestitvi leta 1989 v
DE Vzdr`evanje, OE Konstrukcija,
zdru`il in uporabil pri svojem delu na
delovnem mestu konstrukterja.
Kot konstrukter je sodeloval predvsem
pri izdelavi projektne dokumentacije
na podro~ju livarn in predelave alu-
minija, kot so livni stroj za ozki trak,

Leto{nji dobitniki zlatih metuljev
KOMISIJA ZA PRIZNANJE
FOTO: DARKO FERLINC

Mira Verdenik Milan Vogrinec

PRIZNANJA
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zlagalnik za 25 kg in 5 kg hleb~ke,
raz{iritev `arilnih kapacitet, predelava
livnega stroja za {iroki trak, predelave
livnih pe~i v livarnah … Leta 2002 se
je preizkusil tudi kot konstrukter orodij
v DE Rondelice, s ~imer si je pridobil
{e dodatna znanja in izku{nje.
Zna~ilna zanj je izredno mo~na pri-
padnost podjetju, vedno je znal pris-
luhniti potrebam in zahtevam proiz-
vodnih obratov in jih prenesti v zelo
dobre konstrukcijske re{itve. 
Pri svojem delu je nadpovpre~no za-
nesljiv in strokoven. Svoje bogato
znanje in izku{nje je vedno pripravljen
prenesti na sodelavce. Vedno je
pripravljen sodelovati, ko ga potrebu-
jemo, in zato je med sodelavci zelo
cenjen.

FFrraanncc  LLeennddeerroo  iz DE Livarske zlitine za
uspe{no delo v zadnjem letu oziroma
v zadnjih nekaj letih v dru`bi Talum.

Obrazlo`itev:
Franc Lendero se je v TGA Kidri~evo
zaposlil leta 1976 kot metalur{ki teh-
nik. Vsa leta je delal v livarnah, kjer je
opravljal zelo razli~na dela. Najprej je
bil vodja izmene, potem nadzornik 
vzdr`evanja in nazadnje ve~ let vodja
obrata. To delo opravlja tudi danes. 
Vsa leta je ob svojem rednem delu
aktivno sodeloval pri ve~kratnih mo-
dernizacijah livarn. Nabral si je bogate
izku{nje na podro~ju livarske tehnolo-
gije in predvsem poznavanja naprav. V
zadnjih letih je njegovo delo zaz-
namovalo sodelovanje pri izvedbi
{tevilnih projektov v okviru izgradnje
in dograditve livarne zlitin. Posluh za
uvajanje sprememb, kreativnost pri
iskanju re{itev, odprtost pri prena{a-

nju znanja in veselje pomagati sode-
lavcem so najve~je Fran~eve odlike.
Te odlike znajo ceniti oziroma potrditi
{tevilni sodelavci iz razli~nih delovnih
okolij, kjer je Franc delal.
Franc Lendero je ves ~as svojega dela
aktivno sodeloval tudi v organih
delavskega samoupravljanja. Najprej
je bil ve~krat ~lan delavskega sveta,
potem pa je bil v novem sistemu
upravljanja kar v {tirih mandatih ob-
dobjih izvoljen v svet delavcev. V
mandatnem obdobju 2001–2005 je bil
izvoljen za predsednika sveta delav-
cev. V tem ~asu je bil tudi ~lan nad-
zornega sveta dru`be Talum. Poudariti
moramo, da je bil vedno aktiven ~lan
sveta delavcev, kar pomeni, da se je
vedno zavzemal za dobrobit zaposle-
nih, vedno je pravo~asno opozarjal na
napake pri delu, skrbel za varno delov-
no podro~je in se zavzemal za napre-
dek celotne dru`be.

MMiillaann  FFaajjtt, dosedanji predsednik Talu-
movega sindikata, za uspe{no delo v
zadnjem letu oziroma v zadnjih nekaj
letih v Konferenci sindikata Talum in
njegovih h~erinskih dru`b.

Obrazlo`itev:
Milan Fajt je zaposlen v Talumu od 
2. junija 1975. Zaposlil se je pri avto-
matski obdelavi podatkov (AOP). Ob
delu se je {olal in leta 1982 kon~al
vi{jo strokovno {olo. Vso svojo delov-
no kariero je delal na podro~ju infor-
matike razen kraj{ega obdobja v letih
med 1990 in 1992, ko je delal na
podro~ju varstva pri delu. Sodeloval je
pri mnogih projektih na podro~ju
informatike, tako pri uvajanju raznih
evidenc kot pri uvedbi evidence
delovnega ~asa.

Ob delovnih zadol`itvah je deloval tudi
v nekdanjih organih samoupravljanja
in bil aktiven pri sindikalnem udejst-
vovanju. Dva mandata je bil ~lan ko-
misije za kadre TGA, en mandat pa
~lan delavskega sveta TGA. Kot akti-
ven {portnik je bil dva mandata tudi
~lan komisije za {port in rekreacijo v
TGA. 
Prelomnico v njegovi delovni karieri je
pomenila njegova izvolitev za sindi-
kalnega zaupnika oziroma uradno za
predsednika izvr{nega odbora SKEI,
Strokovne slu`be, in isto~asno pod-
predsednika SKEI, Konference sindi-
katov Kidri~evo, leta 1998. To funkcijo
je opravljal dva mandata. Ob tem je bil
dva mandata tudi ~lan sveta delavcev
Taluma.
Junija 2002 je bil izvoljen za predsed-
nika Konference sindikatov Kidri~evo
in to funkcijo je za~el opravljati profe-
sionalno, kar po~ne {e danes. Hkrati je
bil ~lan ve~ organov sindikata SKEI na
ravni Slovenije. Ne nepomembna je
bila njegova vloga porotnika na delov-

nem sodi{~u, kjer se je seznanil z
mnogimi problemi in krivicami, ki so
se dogajale posameznikom.
Milan Fajt je v vsej delovni karieri v
Talumu pokazal veliko stopnjo razu-
mevanja za socialni dialog med part-
nerji. Prepoznal je `elje in zahteve za-
poslenih, jih znal realno oceniti in
ustrezno ter vztrajno posredovati dalje.
Svoje delo je opravljal z razumeva-
njem za vse vpletene strani, vedno v
dobrobit zaposlenih. 
V ob~asnih precej vro~ih situacijah je
ohranil trezno glavo in se zavedal real-
nosti. Njegovi sindikalni kolegi mogo-
~e niso vedno vedeli za njegovo ne-
nehno iskanje bolj{ih razmer za delo
tako za ~lane sindikata kot za vse dru-
ge zaposlene. To je po~el ne samo
vztrajno, ampak tudi trmasto. 
S svojim na~inom delovanja je vzpo-
stavil trdne temelje za pozitiven dialog
med sindikatom in vodstvom dru`be
ter s tem pripomogel k ohranitvi
poslovanja Taluma.x

Vekoslav Cestnik Franc Lendero

Milan Fajt
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Predstavljamo vam leto{nje dobitnike jubilejnih listin Taluma in njegovih
h~erinskih dru`b.

JJuubbiilleejjnnoo  lliissttiinnoo  zzaa  1100  lleett  nneepprreekkiinnjjeenneeggaa  ddeellaa  vv  TTaalluummuu  pprreejjmmeejjoo::
Roman @eleznik DE Gnetne zlitine
Vojko Vrbanec DE Gnetne zlitine
Bo{tjan Sagadin DE Gnetne zlitine
Roman Intihar DE Kontrola kakovosti
Boris @eleznik DE Livarske zlitine
Bojan Ornik DE Rondelice
Franc Kramberger DE Rondelice
Darjan Trafela DE Rondelice
Robert Vaupoti~ DE Rondelice
Dejan Lorber DE Ulitki

JJuubbiilleejjnnoo  lliissttiinnoo  zzaa  2200  lleett  nneepprreekkiinnjjeenneeggaa  ddeellaa  vv  TTaalluummuu  pprreejjmmeejjoo::
Aleksander ^u{ DE Elektrolize
Alojz Magdi~ DE Elektrolize
Jo`e Stoklas DE Elektrolize
Bogdan Mohorko DE Eektrolize
Zdravko [tumperger DE Eektrolize
Bo{tjan Krajnc DE Gnetne zlitine
Milan Petrovi~ DE Gnetne zlitine
Josip Roganov DE Kontrola kakovosti
Vladimir Gla`ar DE Rondelice
Milan Osterc DE Rondelice
Bojan [kerget DE Vzdr`evanje
Igor Toplak DE Vzdr`evanje
Alojz Jan`ekovi~ DE Vzdr`evanje

JJuubbiilleejjnnoo  lliissttiinnoo  zzaa  3300  lleett  nneepprreekkiinnjjeenneeggaa  ddeellaa  vv  TTaalluummuu  pprreejjmmeejjoo::
Anton Nahberger DE Anode
Maks Plohl DE Anode
Du{an Jau{ovec DE Anode
Milan Nemec DE Anode
Slavko Jazbec DE Anode
Zvonko Kokol DE Elektrolize
Ton~ek Cenar DE Elektrolize
Ivan Hauptman DE Elektrolize
Stanislav Kociper DE Elektrolize
Anton Zaj{ek DE Gnetne zlitine
Janez [ilak DE Gnetne zlitine
Damir Kosi DE Gnetne zlitine
Brigita Purg-Koro{ec DE Gnetne zlitine
Ibrahim Eki} DE Gnetne zlitine
Franc Sluga DE Gnetne zlitine
Jo`ef Medved DE Gnetne zlitine
Milan Zakel{ek DE Izparilniki
Zdravko Erlih DE Kontrola kakovosti
Branko Lukman DE Livarske zlitine
Anton Kor`e DE Promet

Stanislav Kosi DE Promet
Albin Dove~ar DE Rondelice
Janez Fajfari~ DE Rondelice
Anton Petek DE Rondelice
Zvonko Kolar DE Rondelice
Miroslav Klane~ek DE Vzdr`evanje
Miroslav Dobi~ DE Vzdr`evanje
Milan Kru{i~ DE Vzdr`evanje
Danica Marolt DE Vzdr`evanje
Albin Avgu{tin DE Vzdr`evanje
Zdenko Gajzer DE Vzdr`evanje
Janez Ku`ner DE Vzdr`evanje
Jo`e Turk DE Vzdr`evanje
Miran Pintari~ Marketing
Jo`ef Predikaka Nabava
Anton Dori~ Nabava
Marija Sitar Pravna slu`ba

JJuubbiilleejjnnoo  lliissttiinnoo  zzaa  4400  lleett  nneepprreekkiinnjjeenneeggaa  ddeellaa  vv  TTaalluummuu  pprreejjmmee::
Janez [migoc DE Vzdr`evanje

HH~~eerriinnsskkee  ddrruu`̀bbee

JJuubbiilleejjnnoo  lliissttiinnoo  zzaa  1100  lleett  nneepprreekkiinnjjeenneeggaa  ddeellaa  vv  TTaalluummuu  pprreejjmmeejjoo::
Marija Horvati} Vital
Angela Fider{ek Revital
Bojan Emer{i~ Storal

JJuubbiilleejjnnoo  lliissttiinnoo  zzaa  2200  lleett  nneepprreekkiinnjjeenneeggaa  ddeellaa  vv  TTaalluummuu  pprreejjmmeettaa::
Aleksander Moge Revital
Daniel Bauman Vargas-Al

JJuubbiilleejjnnoo  lliissttiinnoo  zzaa  3300  lleett  nneepprreekkiinnjjeenneeggaa  ddeellaa  vv  TTaalluummuu  pprreejjmmeejjoo::
Tatjana [imenko Vital
Janja Firbas Revital
Majda Bedra~ Revital
Anton Jus Revital
Zdenka [eliga Alin
Vesna Vti~ Alin
Alojz Fric Storal
Ferdinand Cep Vargas-Al

Prejemniki 
jubilejnih listin

PRIZNANJA

PRIPRAVILA KADROVSKA SLU@BA
FOTO: ARHIV

Za 40 let dela v dru`bi Talum prejme

jubilejno listino Janez [migoc
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Po kon~ani osnovni {oli sem se vpisal
v {olo za avtomehanike v Mariboru in
si pridobil poklic avtomehanika. Ta
poklic ni bil moja prva `elja, vendar
sem ga vzljubil `e v poklicni {oli.
Izobra`evanje je takrat potekalo tako,
da sem bil pol leta v {oli, drugo polo-
vico leta pa sem opravljal prakti~no
delo pri zasebniku kot vajenec. Kot
vajenec sem prvenstveno delal na
osebnih avtomobilih (Zastava, [koda,
Renault …). V {oli sem pridobil ne-
katera znanja iz poklica, vendar se je
pravo u~enje za~elo s samostojnim
opravljanjem dela. Poleg avtomeha-
ni~nih opravil sem opravljal tudi
kleparska in avtoelektrikarska dela,
skratka vse, kar je sodilo k popravilu
osebnega avtomobila. Posebej moram
poudariti, da sta bila pri zasebniku red
in disciplina, tako v vajeni{kem ~asu
kot pozneje, ko sem bil pomo~nik. Po
kon~anem delu je bilo vedno treba
pospraviti delavnico in orodje. V ~asu,
ko sem bil pomo~nik, se mi je porodi-
la `elja po nakupu avtomobila, kar je
bilo takrat {e kar redkost.  Kupil sem si
VW, letnik 1957, v popolnoma nevoz-
nem stanju; avto sem v celoti »porih-
tal« in mi je koristno slu`il, dokler ga
nisem zamenjal za novej{ega.
Ker je zasebnik zamenjal lokacijo
delavnice, sem se zaradi bli`ine za-
poslil v TGA v klju~avni~arski skupini
za vzdr`evanje glinice. Pozneje sem se
prezaposlil v mazalno skupino, kjer
sem skrbel za mazanje in menjavo olj
v celotni tovarni. Ker so v DE Promet
potrebovali mehanika, sem se ponov-
no prezaposlil, takrat v Mehani~no de-
lavnico. Delovno podro~je je bilo pov-
sem novo, saj sem dela opravljal na
vili~arjih, traktorjih, tovornjakih, spe-
cializiral sem se tudi za vzdr`evalca

nakladalca ULT. Tudi s pomo~jo sode-
lavcev sem hitro usvojil potrebna
znanja. V tej enoti sem opravil VKV
avtomehanika v »brezovi« {oli, ki mi
ni ravno veliko pomagala. 
Dela, ki sem jih opravljal, so bila
tehni~no vse bolj zahtevna, zato sem
svoje znanje nadgradil s tehni~no
strojno {olo, ki sem jo kon~al ob delu.
Po premestitvi del v OE Vzdr`evanje
vozil sem opravljal delo specialista
avtomehanika in ob odhodu sodelavca
v pokoj sem prevzel delo skupinovod-
je avtomehani~ne delavnice. Pozneje
sem opravljal delo vodje avtome-
hani~ne delavnice, ob selitvi na novo
lokacijo v »modro« zgradbo pa
opravljam delo koordinatorja vzdr`e-
vanja vozil.
Pri svojem delu sem vedno natan~en
in vesten, saj mora biti poseg na vozi-
lu opravljen dosledno in kakovostno,
kar zagotavlja varno in ekonomi~no
uporabo vozila. 
Za posamezno vozilo ali pogonski
dizelski motor si je treba vedno prido-
biti pravilne tehni~ne podatke, ki jih je
pri servisiranju ali vzdr`evanju treba
dosledno upo{tevati. V industriji vozil
so vedno prisotne novitete, nove teh-
ni~ne re{itve, pa tudi uporaba najraz-
li~nej{ih fluidov, zato je te novosti
treba redno spremljati.
V mojem poklicu je bilo veliko prijet-
nih trenutkov, saj sem delo vedno z
veseljem opravljal, so pa bili tudi tre-
nutki, ko ti vse ne gre, kot si `eli{, ven-
dar z vztrajnostjo in voljo premagujem
tudi take ovire.x

Avtomehanik

PO POKLICU SEM

ALOJZ PER[UH
FOTO: SRDAN MOHORI^

Alojz Per{uh

Delo na motorju
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V Talumu kot celoti je Elektroenerge-
tika zelo pomembna v smislu zago-
tavljanja brezhibnega delovanja elek-
troenergetskega sistema in nepreki-
njene preskrbe elektri~ne energije za
vse porabnike. Njene glavne naloge
so: nadzor, dobava, transformiranje,
usmerjanje in razdeljevanje elektri~ne
energije ter vzdr`evanje elektri~nih
postrojev in naprav. 
RTP Kidri~evo se napaja iz {tirih dalj-
novodov 110 kV (trije potekajo iz RTP
Cirkovce in eden s Ptuja). Od tam se
Talum napaja za lastno rabo iz treh
transformatorjev 110/10 kV, ki so pri-
klju~eni na 10 kV stikali{~e v stikalni-
ci. Od tam vodimo elektri~no energijo
po kabelskih povezavah v vse transfor-
matorske postaje, razporejene po to-
varni in v ~rpalnici vode, ki je disloci-
rana v naselju Kidri~evo. Vseh trans-
formatorskih postaj je 16. K njim spa-
dajo {e {tiri, iz katerih se napaja pod-
jetje Silkem. V transformatorskih po-
stajah se prek distribucijskih transfor-

matorjev 10 kV napetost transformira
na 400 in 230 V, kar je uporabno za
ve~ino porabnikov v Talumu.
Elektroliza C se napaja iz RTP Kidri~e-
vo prek petih transformatorjev 110 kV,
nato jo transformiramo na 760 V in
usmerimo v enosmerno elektri~no
energijo, ta pa se uporablja za elektro-
kemijski proces v elektroliznih celicah.
[tiri usmerni{ke enote z diodnimi
usmerniki so v pogonu od leta 1987,
to je od takrat, ko je bila zgrajena elek-
troliza C1. Te usmerni{ke skupine so
potrebne temeljite prenove. Zadnja
dograjena usmerni{ka enota je iz leta
2002, sestavljena iz tehnologije s tiris-
torskim usmernikom podjetja ABB in
transformatorja, zgrajenega v Etri.
Ve~ina transformatorskih postaj je bila
prenovljenih med letoma 2004 in
2008, razen dveh, stikali{~a v stikalni-
ci in TP pri polnilnici. Ti dve transfor-
matorski postaji delujeta `e od za~etka
gradnje tovarne. V Elektroenergetiki
upamo, da ju bomo obnovili v bli`nji

prihodnosti, saj so glede na izvedbo
zelo nevarne za poslu`evalce in vzdr-
`evalce. 
Nadzor nad elektroenergetskim siste-
mom poteka iz komandne sobe v
stikalnici na nadzornem ra~unalniku,
na njem pa so zbrane vse informacije
sistema. Na primeren na~in je prikaza-
no 110 kV stikali{~e RTP Kidri~evo in
vse 10 kV transformatorske postaje in
stikali{~a v tovarni. V vsakem trenutku
se zabele`i vsaka sprememba stanj
vklopov in izklopov posameznih po-
membnih porabnikov ter zaporedje
dogodkov, kar bistveno pomaga pri
sprejemanju pravilnih in hitrih odlo-
~itev za ponovno vzpostavitev normal-
nega stanja. K temu spada {e nadzor
nad kompresorsko postajo v stikalnici,
izvaja se nadzor nad proizvodnjo elek-
tri~ne energije iz dveh dizelskih agre-
gatov, name{~enih v stari kotlarni.
Dizelski agregati so potrebni za napa-
janje nujnih porabnikov v primeru iz-
pada tuje elektri~ne energije. Zelo

Zagotavljanje brezhibnega delovanja 
elektroenergetskega sistema

IZ PROIZVODNJE

ZLATKO [IROVNIK
FOTO: SRDAN MOHORI^

Stanko Pal, Zlatko [irovnik in Danilo Majcen Simon Zajc
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pomembna je pomo`na enosmerna
napetost 220 V, ki je potrebna za
napajanje za{~itnih in signalnih na-
prav ter krmilnih pogonov v vseh
transformatorskih postajah in v
usmerjevalnici hale C. Enosmerno
napetost dobimo iz {tirih stacionarnih
baterij. Letos smo nadzor raz{irili {e
na zaprti hladilni sistem v popoldan-
skem in no~nem ~asu. Decembra lani,
po zgraditvi prve fotovoltai~ne elek-
trarne Tasolar, in pred kratkim {e z
vklopom druge fotovoltai~ne elek-
trarne Vesol se je za~ela proizvodnja
elektri~ne energije iz obnovljivih virov.
Trenutno poteka gradnja {e dveh foto-
voltai~nih elektrarn, ki bosta prav tako
zajeti v nadzorni sistem. Vse to nadzi-
ra, spremlja in vzdr`uje 11 zaposlenih
v Elektroenergetiki, od tega opravlja
10 delavcev izmensko delo. Nadzorni
sistem omogo~a funkcijo daljinskega
alarmiranja prek GSM-aparata za
primer odsotnosti osebja zaradi del v
objektih. Trudimo se, da bi bila
preskrba z elektri~no energijo nemote-
na. Zaposleni v Talumu se v~asih ne
zavedajo pomembnosti nemotene
preskrbe z elektri~no energijo, dokler
vse te~e brez te`av. Ko pa elektri~ne
energije primanjkuje ali se v elek-
troenergetskem sistemu pojavijo
druge te`ave, je treba prekiniti dobavo
elektri~ne energije za elektrolizo C za
eno ali celo dve uri. Drugi odjemalci
so praviloma preskrbljeni nemoteno,
vendar se je `e zgodilo, da so tudi ti
ostali brez elektri~ne energije. Vzroki
so lahko razli~ni: izpad zaradi malih
`ivali, delovanja za{~ite, prehodni
pojavi pri preklopih transformatorjev
in sistemov ter nenazadnje tudi zaradi
~love{ke napake. Pri tem smo zapo-

sleni v Elektroenergetiki pod velikim
pritiskom, vendar upamo, da bo v pri-
hodnje tega ~im manj. 
Velik obseg del v Elektroenergetiki
predstavljajo spomladanske in jesen-
ske revizije na dovodnih transforma-
torjih ter revizije v transformatorskih
postajah, ki jih opravljamo v sodelo-
vanju s skupino za visoko napetost.
Revizije zahtevajo veliko predhodnih
priprav. V na{em elektroenergetskem
sistemu je kar 150 za{~itnih naprav,
njihovo pravilno delovanje pa je treba
preizkusiti enkrat letno. Po transfor-
matorskih postajah je 50 distribucij-
skih transformatorjev, ki jih je treba
preventivno vzdr`evati ter ohranjati v
dobri kondiciji. Ob~asno se izvajajo
termovizije na energetskih napravah in
odpravljajo pomanjkljivosti. Veliko je
stikalnih manipulacij porabnikov v
transformatorskih postajah. Zaposleni
morajo obvladati sistem za regulacijo
toka v elektrolizi C in ~uvanje konice,
sodelovati pri izvedbi remontov in
rekonstrukcij. V primeru intervencije
na vodarni ali fotovoltai~ni elektrarni
je treba organizirati prevoz in odpravo
napake ter sodelovati z obmo~nim
centrom vodenja in drugimi. Vsak prvi
dan v mesecu je treba popisati stanje
na elektri~nih {tevcih v vseh transfor-
matorskih postajah, jih vnesti v sistem
obra~una ter preveriti in uskladiti s
podatki, ki jih dobimo od Elesa. In {e
bi lahko na{tevali, tako da se osem-
urni delovnik prehitro izte~e in nam
delo v~asih tudi zaostaja.   

Ob reorganizaciji `elimo vsem zapo-
slenim dobro po~utje ob prilagajanju
ter veliko novih izzivov na delovnih
podro~jih.x

Ivan Emer{i~ in Franc [irovnik Marjan Bratu{a
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V DE Rondelice bele`imo `e drugi me-
sec zapored rekordno proizvodnjo.
Oktobra je tako mese~na proizvodnja

prvi~ presegla 2.000 ton. Proizvedli
smo 2.043 ton rondelic, za kar je bilo
treba odliti 3.627 ton ozkega traku ozi-

roma v povpre~ju 129 kolutov ozkega
traku na dan. Tudi mese~na proizvod-
nja ozkega traku je bila oktobra najvi{-
ja doslej.
Optimisti~ne napovedi porabnikov
rondelic za leto 2010 so se uresni~ile.
Odlo~itev Taluma, da se z generalno
obnovo druge izsekovalne linije (nalo-
ga je bila realizirana v prvi polovici
leta 2010) pravo~asno pripravi na
pove~ano povpra{evanje v drugi polo-
vici leta, se je izkazala za pravilno, saj
brez obnovljene druge izsekovalne lini-
je mese~ne proizvodnje 2.000 ton ne
bi bilo mo`no realizirati.
Z realizirano mese~no proizvodnjo
prek 2.000 ton oziroma v povpre~ju 65
ton rondelic na dan je glede na struk-
turo prodajnega programa dose`en
maksimum. V DE Rondelice smo do-
se`ka veseli, {e posebej zato, ker se v
zadnjih letih zahtevnost proizvodnega
programa rondelic povi{uje (ve~ legi-
ranih rondelic, manj rondel za dna po-

sod) in ker je bil dose`en ob vi{ji pro-
duktivnosti dela na efektivno uro glede
na povpre~je zadnjih nekaj let.
Z dose`eno maksimalno proizvodnjo
rondelic pa na{ih razvojnih na~rtov ni
konec, zato te~ejo `e novi projekti, s
katerimi `elimo pove~ati razpolo`ljive
kapacitete, uvesti nove proizvode in
tako okrepiti na{ polo`aj na zahtevnem
evropskem trgu rondelic.
Vsem, ki sodelujete v procesu izdelave
rondelic, ~estitam za rekordni dose`ek
in se zahvaljujem za vlo`eni trud in
prizadevanje.

Nekaj na{ih sodelavcev smo vpra{ali,
kako gledajo na rekordni dose`ek:

SSmmiilljjaann  KKoojjcc  
^estitke vsem sodelavcem. Vsi v na{i
delovni enoti smo se trudili po svojih
najbolj{ih mo~eh za dose`eni rekord
mese~ne proizvodnje. Kljub kriznim
in te`kim ~asom za na{e podjetje bi
bili zelo veseli kak{ne nagrade.

MMiillaann  JJeerreebbii~~
Kaj naj re~em? Uspelo nam je!
Vlo`enega je bilo veliko truda in dela.
Postopoma, vsak mesec smo pove~e-
vali proizvodnjo in po toliko letih pri{li
do `elenih 2000 ton rondelic v enem
mesecu. Vsi smo zadovoljni, prav tako
kot na{e vodstvo. Ne glede na krizne
~ase nam je uspelo.

DDaavviidd  VVrree~~kkoo
Ob tej prilo`nosti ~estitam vsem svo-
jim sodelavcem za dose`eni cilj. Kar
se nam je {e pred ~asom zdelo nemo-
go~e, je postalo realnost. Vsak na svo-
jem podro~ju smo se trudili po svojih
najbolj{ih mo~eh, zato bi bila za`ele-
na tudi kak{na nagrada.x

Oktober je dober
Oktobra mese~na proizvodnja rondelic prvi~ prek 2.000 ton

IZ PROIZVODNJE

TOMA@ GODICELJ
FOTO: TOMA@ GODICELJ

Leon Zorec, Robert Tu{ek, Drago Hunjet, Milan Jerebi~, Miran Lesjak, Franc Bren~i~, Milan Osterc, Franc Kramberger, Franjo Horvat, Du{an Fridl, Ivan Lon~ari~

Milan Jerebi~ in Jo`e Turk 
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Srdan Mohori~ je bil med letoma 1974
in 2007 zaposlen v TGA, zdaj Talumu
v Kidri~evem, vendar ga sodelavci
poznajo tudi v vlogi fotografa, ki s
svojimi posnetki polni strani tovarni{-
kega ~asopisa Aluminij. Mohori~eva
fotografska dejavnost je bogata, pove-
zana je z mentorstvom Stojana
Kerblerja in s Foto kino klubom DPD
Svoboda Ptuj, katerega soustanovitelj
je bil v letu 1976, kot predsednik pa ga
je vodil vse do leta 1990. V obdobju
Mohori~evega predsedovanja in Kerb-
lerjevega mentorstva je bil ptujski klub
izjemno aktiven, Ptuj pa pomembno
fotografsko sredi{~e. ^lani so prirejali
bienalne `irirane razstave, na katere so
vabili ~lane jugoslovanskih fotoklu-
bov. Srdan Mohori~ je bil nagrajen `e
na prvi izmed teh prireditev leta 1978,
in sicer za serijo fotografij z naslovom
Podhodi. Za Mohori~evo fotografijo
pred letom 1990, ki je bila izklju~no

~rno-bela, je zna~ilno zanimanje za
~love{ko figuro in njeno gibanje.
Dolge ekspozicije so povzro~ile za-
megljenost premikajo~e se osebe; fo-
tografija je tako pridobila dinamiko,
omeh~ala tonske prehode in se od-
rekla individualizaciji upodobljencev.   
Z letom 1991, ko je zamrla dejavnost
ptujskega fotografskega kluba, je
Srdan Mohori~ prenehal razstavljati,
fotografiranja pa se je ponovno oprijel
leta 2003, ko je za darilo dobil digital-
ni fotoaparat. Poglobil se je v novo
tehnologijo in se v javnosti najprej
predstavil s serijo Planet Aluminij
(2007). V fotografski objektiv je lovil
aluminij v okolju tovarne, vendar v ab-
strahiranih, komajda {e prepoznavnih
oblikah. Odlika serije so pretanjena
estetika, uravnote`ena kompozicija,
iz~i{~enost linij ter `arenje barv, ki se
stopnjuje do iskrenja.

Razstava, ki je na ogled v Knji`nici
Ivana Potr~a, pa je povsem druga~ne-
ga zna~aja. V svojem bistvu je doku-
mentarna. Fotografa je pritegnila
~astitljiva zgradba v starem mestu, ki
je bila leta 2000 temeljito obnovljena
za potrebe ptujske knji`nice. Srdan
Mohori~ je v letu 2010 fotografiral
njeno zunanjost, dvori{~e, bibliotekar-
je pri vsakdanjih opravilih, obisko-
valce in bralce, bibliobus, literarne
dogodke in seveda knjige. Zaradi
skrbno izbranih kadrov in Mohori~e-
vega smisla za kompozicijo je nastala
serija fotografij, ki presega zgolj doku-
mentarno raven in ki se je izkazala za
vredno predstavitve na posebni razs-
tavi. Knji`ni~arji bodo po kon~ani
razstavi s Srdanovimi fotografijami
opremili svoje delovne prostore, ob
otvoritvi je iz{el skrbno oblikovan kat-
alog z dobro odtisnjenimi reprodukci-
jami, knji`nica pa ima na voljo tudi

fond fotografij, s katerimi lahko kadar
koli likovno neopore~no predstavi
svojo dejavnost.
Prav slednje je morda najve~ji iztr`ek
projekta, ki je pripeljal do razstave. Ob
poplavi fotografij, ki spremljajo vsakr-
{ne dogodke, se obi~ajno izka`e, da
jih le malo dosega kakovost, ki
zado{~a za objavo in za dostojno
dokumentiranje. Tisti, ki so v Talumu
zadol`eni za promocijo tovarne, so
razvajeni, saj imajo vedno na voljo
bogate arhive Stojana Kerblerja in tudi
Srdana Mohori~a, kar pa je v slo-
venskem prostoru izjemno. Knji`nica
Ivana Potr~a se je v letu 2010 oskrbela
s kakovostnim gradivom, ki enako-
vredno sledi bogastvu knji`nega fonda
in kulturnemu poslanstvu ptujskih
bibliotekarjev. @eleti bi bilo, da bi
knji`nici v tak{nih namerah sledile {e
druge institucije.x

Zazrt v staro podobo
Razstava Srdana Mohori~a v Knji`nici Ivana Potr~a na Ptuju

KULTURA

DR. MARJETA CIGLENE^KI
FOTO: BORIS FARI^

Na odprtju razstave je bilo veliko ljudi Mag. Matja` Neudauer, direktor knji`nice, dr. Marjeta Ciglene~ki, Srdan Mohori~ in Mira Petrovi~
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Pogovarjali smo se z Milanom Fajtom

INTERVJU

Mesto
sindikata
in socialni
dialog z 
vodstvom
sta na 
zavidanja 
vredni 
ravni

LILIJANA DITRIH
FOTO: SRDAN MOHORI^
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Za~niva na koncu. Kak{no »dedi{-
~ino« zapu{~a{ svojemu nasled-
niku kot predsednik konference
sindikatov Taluma?

Kot predsednik Skei, Konference
sindikatov Kidri~evo, predajam svoje-
mu nasledniku, ki je ta trenutek do
naslednjih volitev moj dosedanji na-
mestnik, dedi{~ino, ki bi ji brez sramu
lahko rekli, da je v zelo dobri kondici-
ji. Pri tem mislim predvsem na zelo
dobro urejene in a`urno vodene evi-
dence ~lanstva in predvsem finance
(prejemkov in izdatkov), kar ka`e na
zelo transparentno poslovanje sindi-
kata v obeh mojih mandatih. Tudi
mesto sindikata in socialni dialog z
vodstvom sta na zavidanja vredni
ravni, kar lahko z gotovostjo trdim, saj
zaradi svoje funkcije v najvi{jih repub-
li{kih sindikalnih organih zelo dobro
poznam razmere v kriznih ~asih v na{i
domovini, ki res niso ravno ro`nate.

V obrazlo`itvi za zlatega metulja
pi{e, da si v »precej vro~ih situaci-
jah ohranil trezno glavo in se zave-
dal realne situacije … pokazal
veliko stopnjo razumevanja za so-
cialni dialog med partnerji.« Ve~-
krat so ti o~itali »zlizanost« z upra-
vo. Kako to komentira{? 

Glede na dosedanjo prakso nisem rav-
no prepri~an, da vsi mislijo tako, in
prav je tako. V demokraciji je zelo
dobro poznano dejstvo, da lahko kdo
misli druga~e. Pri tem pa moram pou-
dariti, da je zelo velika razlika med
delom sindikalista v podjetju, ki `ivo-
tari, in tam, kjer se lahko pohvalijo s
solidnimi poslovnimi rezultati, kamor
vsekakor spadamo mi. Medtem ko se
mora sindikalist v neuspe{nem pod-

jetju najve~ ukvarjati s kratenjem
osnovnih pravic s strani delodajalca,
pri nas v devetih letih predsedniko-
vanja sindikatu nisem ugotovil te`kih
kr{itev ne Kolektivne pogodbe dejav-
nosti niti dolo~b Zakona o delovnih
razmerjih; pri tem seveda ne trdim, da
so vsi delavci zadovoljni, kar lahko
med drugim pomeni, da so dolo~ila
omenjenega zakona in pogodbe nas-
tavljena prenizko za uspe{no podjetje.
O »zlizanosti« z upravo se ne morem
strinjati, ~e pa nekdo no~e razumeti,
da svoje probleme lahko re{ujemo
samo doma~i med seboj na svojem
dvori{~u brez posredovanja zunanjih
arbitrov, pa mu te`ko pomagam.

Po~asi bo{ lahko na stvari gledal z
distance. Ali je po tvoji oceni se-

danja struktura sindikalistov Talu-
ma in dru`b v na{i lasti sposobna
in dovolj usposobljena za pogo-
vore in pogajanja z upravo?

Distanca je relativen pojem, kajti ~e
skoraj desetletje dela{ to s srcem po
svojih najbolj{ih zmo`nostih, je te`ko
prav vse na hitro izklju~iti iz svoje
glave in dogajanja samo nemo opazo-
vati. Prepri~an sem, da bom z vese-
ljem na voljo {e nekaj ~asa, ki bo po-
treben za nabiranje izku{enj nove gar-
niture in ne samo predsednika, seve-
da, ~e bo kdo potreboval kakr{en koli
nasvet. Tudi jaz na za~etku marsikdaj
nisem vedel, kako re{evati nastale
probleme, zato se ne bojim za prihod-
nost delovanja sindikata, ki po mojem
prepri~anju ima solidne sogovornike.
Ob tej prilo`nosti pa bi rad povedal, da
bo vse odvisno od spomladanskih
volitev, ki smo jih zasnovali na seji IO
Skei, Konference sindikatov Kidri~evo;
najve~ji poudarek je na volitvah sindi-
kalnih zaupnikov po posameznih
sindikalnih podru`nicah, kar pri nas
po reorganizaciji pomeni po odvisnih
dru`bah. ^e bodo izvoljeni ~lani, ki
u`ivajo ugled in zaupanje med svojimi
~lani sindikata, ~e bodo dovolj
strokovno usposobljeni in pripravljeni
na prevzem funkcije, ~e so bili s svo-
jim dosedanjim delom vzor sodelav-
cem in so nenazadnje sprejemali plan
dela sindikata in delodajalca, se ne
bojim prihodnosti.

V ~em v sedanjem trenutku vidi{
najve~ji izziv za sindikalno delo v
Talumu?

Po pravni registraciji koncerna in po
zagonu vseh trenutno ustavljenih
zmogljivosti (tu predvsem mislim na

zagon celotne hale C) bo z razumnim
dialogom treba urediti pla~na neso-
razmerja, ki so nastala z uvedbo mini-
malne pla~e v vi{ini 600 evrov, kar
predstavlja fenomen v slovenskem
prostoru. Poleg dela Gorenja iz
Velenja smo namre~ eno redkih pod-
jetij ali mogo~e edino v na{i dejavnos-
ti, ki smo storili ta korak.

Kako (bo)ste sindikati prispevali k
ustvarjanju pogojev in klime med
zaposlenimi, da bomo dosegli
predvidene cilje reorganizacije
podjetja?

Kar nekaj sej smo imeli sindikalisti
skupaj z upravo, svetom delavcev in
vodstvom projekta reorganizacije, na
katerih smo bili zelo dobro informirani
z vsebino, cilji in nameni. Upo{tevane
so bile tudi nekatere na{e pripombe in
predlogi. Sedaj smo na vrsti mi vsi
skupaj. Bistveno bo, da bomo ~im
hitreje raz~istili v svojih glavah in
uspeh ne sme izostati. Seveda se
moramo zavedati, da se to ne bo
zgodilo ~ez no~ in brez vlo`ka vseh
zaposlenih. Pri vsem tem morajo
svojo vlogo odigrati tudi sindikalisti in
~lani sveta delavcev.

Kolik{no {tevilo zaposlenih v Talu-
mu in h~erah je sindikalno orga-
niziranih? Kako se giblje ~lanstvo?

Tudi na tem podro~ju predstavljamo
svojevrsten fenomen v Sloveniji. Od
manj kot 1200 zaposlenih v Talumu in
h~erah sta organizirana v na{em sindi-
katu 702 ~lana, kar je krepko prek 50
odstotkov. ^e primerjamo ta podatek s
slovenskim odstotkom v na{i dejav-
nosti, ki zna{a okrog 20 odstotkov,
lahko vidimo, da smo nezanemarljiv

»O »zlizanosti« z upravo se
ne morem strinjati, ~e pa
nekdo no~e razumeti, da
svoje probleme lahko
re{ujemo samo doma~i med
seboj na svojem dvori{~u
brez posredovanja zunanjih
arbitrov, pa mu te`ko
pomagam.«
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sogovornik, ki s strpnostjo in razu-
mom lahko nekaj dose`e.

Kaj lahko ponudite svojim ~lanom?
Kako pridobiti nove?

Prek Zakona o delovnih razmerjih,
Kolektivne pogodbe dejavnosti in
nenazadnje Podjetni{ke kolektivne
pogodbe, ki so bili sprejeti s pogajanji
med socialnimi partnerji na razli~nih
ravneh, je bilo dose`enih kar precej
ugodnosti za delavce, ki jih brez napo-
rov sindikatov na teh ravneh mogo~e
in zelo verjetno ne bi imeli. Naj na{te-
jem nekaj najva`nej{ih: povra~ilo za
prevoz na delo, regres za letni dopust,
regres in pla~ani ~as za prehrano med
delom, dodatek na delovno dobo,
odpravnine, nadomestilo za bolni{ko
odsotnost, dodatek za manj ugodne
razmere, dol`ina letnega dopusta in {e
kaj bi se na{lo. Gornje ni nobena iz-
mi{ljotina bolnega sindikalista, tem-
ve~ ~ista resnica. ^e bi temu verjeli ali
se v to vsaj posku{ali prepri~ati vsi
zaposleni, bi bilo ~lanstvo {e veliko
vi{je, kar je tudi odgovor na drugi del
vpra{anja.

Se mlaj{i sodelavci in sodelavke
aktivno vklju~ujejo v delo sindikata
ali raje stojijo ob strani?

Zelo slabo. Malo gre zasluga temu, ker
ve~ina ne~lanov misli, da je vse zgoraj
na{teto izmi{ljeno in dano od boga,
malo pa moram ob tej prilo`nosti po-

kritizirati sindikalne zaupnike po po-
dru`nicah, ki ne opravijo svojega
osnovnega poslanstva. Novega delav-
ca ne seznanijo z dejstvi, zakaj je
dobro biti ~lan sindikata. Slednje v
socializmu ni bilo potrebno, ker se je
vsak novi delavec ob prihodu v pod-
jetje najprej v~lanil v sindikat in {ele
potem {el na svoje delovno mesto, pri
tem pa ni nih~e razmi{ljal, da bi {lo za
kakr{no koli izsiljevanje.

Sam deluje{ tudi na vi{jih ravneh v
okviru ZSSS – SKEI. Ali so centrale
dovolj seznanjene s stanjem v pod-
jetjih ali so odtujene, kot se jim
ve~krat o~ita?

Na vi{ji ravni sindikalne organizira-
nosti sem bil izvoljen in imenovan v
kar nekaj funkcij. Ker izhajam iz naj-
ve~jega in najuspe{nej{ega podjetja
na obmo~ju Spodnjega Podravja –
Ptuja, sem po statutu Skei Slovenije
avtomatsko predsednik Obmo~nega
odbora Skei Spodnje Podravje, katere-
ga Izvr{ni odbor sestavljajo predsed-
niki posameznih podjetij na{ega ob-
mo~ja. Kot predsednik OO Skei Ptuj
sem ~lan Izvr{ilnega in Republi{kega
odbora Skei Slovenije, ki predstavljata
najvi{ja organa Sindikata kovinarjev
Slovenije, ki je najmo~nej{i sindikat v
okviru centrale Zveze svobodnih
sindikatov Slovenije (ZSSS) in ki
zdru`uje {e preostalih 22 sindikatov
dejavnosti. Ker je za`eleno, da ~lani IO
Skei Slovenije delamo tudi v komisi-
jah, sem se odlo~il za ~lanstvo v
Komisiji za {port in rekreacijo, v kateri
se `e nekaj let uspe{no trudimo skr-
beti za manj stresne dejavnosti. V
prvem mandatu sem bil tudi ~lan
pogajalske skupine za Kolektivno
pogodbo dejavnosti. To pa je kar
dovolj za eno du{o in lahko mi ver-
jamete, da sem bil zadnjih nekaj let kar
precej na tesno s ~asom. Prepri~an pa
sem, da ni to preve~ negativno vpliva-
lo na moje delo na doma~em dvori{-
~u, ki je bilo vedno moje osnovno
poslanstvo. Povedati moram, da so v
Ljubljani kar na teko~em z dogajanji
na terenu, s tem da menijo, da je Ta-
lum vzorno podjetje na vseh podro~jih
delovanja.

Po~asi bo{ neobremenjen z aktual-
nim sindikalnim delom. Kako gle-

da{ na predvidene reforme, pokoj-
ninsko, zdravstveno ...?

Cilj predvidenih reform je seveda
popravek stanja, ki ga ni povzro~il
navadni delavec v proizvodnji, ~eprav
se mi mo~no dozdeva, da jih bo moral
pla~ati, kar seveda ni prav. Skupni
imenovalec vseh reform je nekaj
prihraniti; ~e je na~in, kako so se tega
lotili, pravilen in ustrezen, pa niso
vodilni politiki prepri~ali {e nikogar.
Sindikati se seveda aktivno vklju~ujejo
v pogajanja in so tudi `e nekaj spre-
menili, vendar ne dovolj. Upajmo, da
se bo z dogovarjanjem uredilo tako, da
bo vsem stranem vsaj delno po godu.

Po 35 letih odhaja{ iz Taluma. Nam
lahko pove{ kaj o najte`jih in naj-
lep{ih trenutkih, ki si jih pre`ivel
med nami, z nami?

Veliko raje se – kot ve~ina dlje ~asa
zaposlenih – spominjam lepih trenut-
kov. Slabe sem dokaj uspe{no zakopal
v pozabo. Vse je potekalo bolj spro{-
~eno in iskreno. Tudi takrat smo mo-
rali narediti, kar nam je bilo nalo`eno,

vendar se je za razliko od sedanjega
~asa na{lo {e nekaj ~asa za zabavo in
veselje. Enako je veljalo za prosti ~as.
Menim, da je za vse to kriva prehitro
prihajajo~a demokracija s svojimi
negativnimi pojavi. Sicer pa se ni-
mamo kaj prito`evati, saj smo si jo ta-
ko mo~no `eleli, mar ne!?

Bo{ {e naprej spremljal aktualna
dogajanja na sindikalni sceni ali se
bo{ bolj posvetil sebi, svojim ho-
bijem, vnu~kom …?

Na vsak na~in bom posku{al maksi-
malno izpre~i drve~i voz, kar pa {e ne
pomeni, da se ne bom ve~ zanimal za
delo sindikata. Predvsem pa se bom
osredoto~il na spremljanje dela celot-
nega koncerna Talum, od katerega je v
veliki meri odvisna bli`nja okolica. ^e
bo Talum napredoval in dobro delal {e
naprej, bom z vsemi zaposlenimi delil
veselje, zato `elim vsem, ki ostajate,
obilo razuma in slo`nosti, kar bo ne-
dvomno vodilo k poslovnim uspehom.
Predvsem pa: spo{tujte se in imejte se
radi!x

» /... / zato `elim vsem, ki
ostajate, obilo razuma in
slo`nosti, kar bo nedvomno
vodilo k poslovnim uspehom.
Predvsem pa: spo{tujte se in
imejte se radi!«
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Serija nasvetov v obliki kolumne je
tokrat posve~ena mlaj{im bralcem, ki
se odlo~ajo, v kateri hram u~enosti bi
odnesli svoje vpisne pole (seveda, ~e
se bo »ta stari« spomnil, da odnese
Aluminij domov), in malce starej{im
bralcem na{ega mese~nika, da se mal-
ce zamislijo za nazaj, ali so se pravil-
no odlo~ili, ko so izbirali poklic. Izbira
{ole zna biti v obdobju, ko povpre~en
posameznik nima pojma, kaj bi sploh
rad, precej te`avna, ~eprav obstaja
vrsta mo`nosti, da se tak{na odlo~itev
z vpisom v »nekaj splo{nega« prelo`i
za nekaj let.
V zvezi z izbiro poklica je kar nekaj
mitov, ki jih je treba razdelati in odpra-
viti. Velika ve~ina ljudi se namre~
nikdar ne neha spra{evati, kaj bi radi
po~eli v `ivljenju, in zaradi tega je
preve~ poudarjena `e izbira srednje
{ole, kaj {ele fakultete. V praksi nam-
re~ napa~na izbira {ole ne pomeni tra-
gedije. Celo nasprotno, veliko ljudi
mora riniti v napa~no smer dalj ~asa,
da spoznajo, ~esa v `ivljenju ne `elijo
po~eti, zato se kasneje la`e odlo~ijo za
spremembo karierne poti. Tako poz-
namo veliko frizerk ali vzgojiteljev, ki
vozijo kamione, ali pa zdravnike, ki
postanejo igralci, ali pravnike, ki
postanejo zdravniki, ali ekonomiste, ki
so se za~eli ukvarjati z vozlanjem
~aker, angelskimi kartami ali z obliko-
vanjem gline. Primeri so mogo~e
nenavadni, vendar ni ni~ nenavadne-
ga, da zamenjamo karierno pot nekaj-
krat v poklicnem `ivljenju, {e posebej
danes, ko se zaradi krize ali napredka
dolo~eni poklici ukinjajo, hkrati pa
nastajajo novi, tak{ni, za katere danes
{olanje sploh {e ne obstaja. Ljudje se

spreminjajo, poklici tudi, vsem pa je
skupno to, da znanje, ki smo ga
odnesli iz {ole, precej hitro zastara in
ga je treba obnavljati. 
Druga zanimiva zadeva je ve~na deba-
ta med dru`boslovjem in naravoslov-
jem, kaj je pametnej{e. Tehniki se
ukvarjajo s »trdimi« dejstvi, merljivi-
mi, gotovimi stvarmi, ki se jih da
objektivno opazovati, dru`boslovci pa
z ljudmi, njihovimi interesi, ob~utki in
vrednotami. Poglejmo banalen primer:
ko{ za plasti~ne lon~ke za ~aj, ki ga
ima vsako podjetje. Tehnik ga bo pro-
jektiral: napisano bo, kaj ta stvar pred-
stavlja, poleg tega bo izra~unal tudi
vi{ino, premer lukenj, frekvenco ljudi,
ki gredo na malico, spijejo ~aj, vr`ejo
lon~ek v ko{, in potreben ~as, ki je
potreben, da se ta ko{ napolni. Pozabil
pa bo na to, da smo ljudje nepred-
vidljiva bitja in da poleg lon~kov
tla~imo zraven {e serviete, kruh,
ostanke hrane, skratka, da ne uboga-
mo preprostih navodil in da je na
koncu rezultat precej druga~en od
`elja projektantov. In tukaj se skriva
bistvo razlage, zakaj ni znal nih~e
napovedati prej{nje krize in zakaj
nih~e ne bo znal napovedati naslednje,
~eprav smo zdaj vsi pametni, ko se
pogovarjamo o razlogih za stanje, v
katerem je svet danes. Ljudje s(m)o
precej nepredvidljivi, nevodljivi in
v~asih delamo stvari po svoje, poleg
tega se je precej spremenila lestvica
vrednot tistih, ki vodijo, in tistih, ki so
vodeni.
Dru`boslovje in naravoslovje sta torej
dve popolnoma razli~ni stvari, ki ju
zaradi njune specifike ne moremo dati
v isti ko{, zato obstaja cel kup stereo-

tipov o posameznih poklicih: ekono-
misti blefirajo, da nekaj znajo, pravni-
ki pretiravajo z definicijami in ~leni,
kjer so stvari jasne, sociologov sploh
ne potrebujemo, tehniki pa so vase
zaprti ~udaki, ki ves ~as {tudija pre`i-
vijo z osebami istega spola in ki zara-
di te`e {tudija le redko odidejo iz svoje
sobe. [alo na stran, dejstvo je, da na
svetu potrebujemo ljudi tako s tehni~-
nimi kot tudi z dru`benimi in huma-
nisti~nimi znanji oziroma – kar je {e
bolje – kombinacijo vseh vej. Pravniki
morajo poznati osnove tehnike, ~e se
`elijo podpisati pod gospodarsko
pogodbo, ekonomisti morajo poznati
osnove tehnike, ~e `elijo prodati
kak{en vijak, tehniki pa morajo vedeti,
koliko bo stala kak{na nova tehni~na
re{itev v proizvodnji, kako jo bodo
zaposleni spravili v `ivljenje in ali je
nenazadnje sploh smiselna. Napake
zaradi nepoznavanja podro~ja, ki zara-
di {olskega predznanja ne sodi v
delovno podro~je povpre~nega tehni-
ka ali dru`boslovca, so pogostej{e in
dra`je od napak, ki so rezultat stro-
kovnega dela.
Malce smo za{li, ampak nismo dale~
od bistva. Lepo je, ~e v osnovi vemo,
kaj `elimo {tudirati, ~e pa ni tako, se
nima smisla ukvarjati z ugledom
posameznega poklica ali z mo`nostjo
zaposlitve ~ez 5 ali 10 let v razmerah,
ko ne vemo, kaj bo naslednje leto. Pa
smo spet pri ugotovitvi ene od
prej{njih kolumn, da bi poudarek pri
izobra`evanju moral biti predvsem  v
tem, kako se znajti, poiskati podatke in
jih ovrednotiti, hitro reagirati in biti
odvisen od lastnih sposobnosti.x

Kaj po~eti?

KOLUMNA

GREGOR JURKO
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November ni bil samo v znamenju
dneva mrtvih, veliko bolj je odmeval
»nacionalni praznik«, ko se po tradici-
ji moten mo{t spremeni v pregre{no
kapljico bogov. ^e se vrnem nazaj v
{tudentska leta in pohajkovanje po
prenatrpanih ulicah, potem ne morem
mimo horde ljudi, ki so ta praznik
spremenile v {e en razlog za nebrz-
dano pijan~evanje, ki je nacionalni
{port {tevilka ena. Ob tem dnevu se
izbira vinska kraljica, krsti se mo{t,

kak{na goska skupaj z mlinci pade na
no`, predvsem pa se pijan~evanje
zavle~e vse tja do jutra. Jutro prinese
neusmiljeno predenje v glavi in potem
je treba preizkusiti vse mogo~e doma-
~e »arcnije«, da se naposled znebi{
neusmiljenega ma~ka. To je tudi vse,
kar ostane od praznikov. Pa vendar
ima vsak praznik svojo simboliko,
svojo legendo in svoje obi~aje, ki bi
jih morali negovati in prena{ati na
nove rodove. To je na{a kulturna de-
di{~ina, ki jo v zadnjem ~asu nado-
me{~amo s tujimi popularnimi prazni-
ki brez pravega pomena, ob katerih si
zaslu`ka `eljni trgovci manejo pogolt-

ne roke … ^e vas vpra{am, ali poz-
nate legendo o svetemu Martinu in kaj
boste povedali svojim otrokom in
vnukom, kaj mi boste odgovorili? Prav
iz tega razloga je tokratni postanek
namenjen temu priljubljenemu slo-
venskemu obi~aju.
November je bil ~as, ko se je kon~e-
valo jesensko delo, zato se je praznik
po ljudskem izro~ilu imenoval jesen-
ski pust in je pomenil zahvalo za boga-
to letino. V tem ~asu so ljudje priprav-
ljali koline in se izdatno zalo`ili z
ozimnico za prihajajo~o zimo. To je bil
~as globoke hvale`nosti in spo{tova-
nja do narave in njenih plodov. In kaj
ima pri tem sveti Martin?
Sveti Martin Tourski je bil galsko-
frankovski narodni svetnik, ki je pri
petnajstih letih vstopil v vojsko. Med
ljudmi je bil zelo priljubljen zaradi
svoje nesebi~nosti in skromnosti. Po
nekaj letih je bil posve~en v ma{nika
in kasneje izvoljen za {kofa. Med
duhov{~ino ni bil preve~ priljubljen,
saj se ta ni `elela odre~i svojemu
udobnemu `ivljenju. V ~asu frankov-
skega vpliva je legenda o svetem Mar-
tinu pri{la tudi v na{e kraje. Na
Slovenskem so ljudje svetega Martina
spoznali kot usmiljenega voj{~aka, ki
s svojo ma~eto re`e svoj pla{~ in ga
deli s premra`enimi reve`i. Kasneje se
je pojavila tudi legenda o goseh, ki naj
bi izdale svetega Martina, ko se je `elel
skriti pred sli, ki so mu pri{li povedat,
da je izvoljen za {kofa. Prav zaradi
izdajstva morajo zdaj za kazen na mar-
tinovo pod no` in prav zaradi te legen-
de se za martinovo mastimo z gosko
… Goska pa ima v slovenskem pros-
toru {e malce starej{o tradicijo, saj je
bila to poganska daritvena `ival,
povezana z jesenskimi obredi. S po-

mo~jo gosje prsne kosti in drobovine
so namre~ prerokovali prihodnost
ljudstva. ^e je bila prsna kost marti-
nove gosi rjava, je to napovedovalo
prihod zelo mrzle zime, ~e je bila bela,
je prina{ala veliko snega. Po tradiciji
so si na ve~er pred martinovim ljudje
kradli gosi. Tam, kjer gosi niso redili,
je to `ival nadome{~al petelin, koko{
ali celo vol. Gos ima tudi globljo sim-
boliko, saj je to solarna `ival, poveza-
na z gibanjem Sonca in simbolizira
njegovo ni`anje.
Pa se vrnimo {e k Martinu in vinu. V
vinorodnih de`elah se je goski in Mar-
tinu pridru`ilo {e vino. Po legendi naj
bi sveti Martin spremenil vodo v vino.
Na Slovenskem so ta praznik navadno
slavili v zidanicah, kjer je gospodar
nagovoril zbrane goste, in ko je bil
mo{t kr{~en, so gostje izpili vino.
Martinovo je nedvomno lep obi~aj, ki
se ga spla~a ohraniti za prihajajo~e
rodove. A moramo se vpra{ati, kaj
`elimo ohraniti. Je to pijan~evanje?
Vdajanje alkoholu? Nenasitne poje-
dine? Se malo poveselimo? Kaj je
narobe z nami? To je ~as, ko se
moramo ozreti nazaj in se tako kot na{i
predniki zahvaliti za vse, kar nam daje
narava. To je ~as, ko se lahko posveti-
mo dru`ini. Bodite kot Martin. Slecite
svoj jesenski pla{~ in z njim ogrnite
tiste, ki jih imate radi. Naredite nekaj v
zameno za ni~. Zalo`ite se za zimo in
svojim otrokom povejte zgodbo o
Martinu. Naj bo to ~as, ki zbli`uje, in
ne ~as splo{nega narodnega »razvra-
ta«. Kaj se zgodi po prekrokani marti-
novi no~i? »Prazniki« obmolknejo in
za njimi ostane praznina.x

Izpraznjenost »praznikov«

POSTANEK

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^
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V dana{nji reporta`i govorimo o ZZoorraa--
nnuu  BBaarroovvii~~uu, ki ga vsi bolj ali manj
poznamo kot natakarja v restavraciji
Pan v Kidri~evem. Tako reko~ je na{
sodelavec. Tema, ki jo bomo obrav-
navali, pa ni preve~ radostna. Nasprot-
no. Gre pravzaprav za malo `alostno
zgodbo mlade dru`ine. Namen repor-
ta`e je predvsem ozave{~ati prav tako
mlade ljudi in jih posvariti pred
morebitnimi te`avami.
Gre pa tudi za veliko pro{njo.
Gremo po vrsti. Zoranu in njegovi
partnerici sta se rodila dvoj~ka s pre-
cej redko in v tem trenutku neozdrav-
ljivo boleznijo, ki se imenuje cisti~na
fibroza. To ime najbr` nikomur ni~ ne
pove. 

OO  bboolleezznnii

Cisti~na fibroza (CF) je bolezen, ki
nastane zaradi nesre~nega spleta oko-
li{~in, ko otrok prejme okvarjen genet-
ski material od obeh star{ev. Prizade-
ne eksokrine `leze ali `leze z zunanjim
izlo~anjem, ki izlo~ajo sluz zlasti v
dihalnih poteh, plju~ih, trebu{ni sli-
navki in ~revesju.
V Sloveniji se vsako leto rodijo trije ali
{tirje otroci s cisti~no fibrozo. Leta
2009 je bilo v Sloveniji predvidoma
okoli 90 bolnikov s to boleznijo.
Zdravljenje poteka na pediatri~nih
klinikah v Ljubljani in Mariboru ter v
bolni{nici Golnik.
Cisti~na fibroza je za zdaj {e neozdrav-
ljiva in zdravniki lahko le laj{ajo simp-
tome z dihalno terapijo, ki pospe{uje

~i{~enje plju~, v katerih se nabira sluz.
Upanje za te bolnike v prihodnosti
zbuja gensko zdravljenje, s katerim bo
mogo~e popravljati napake v genih ali
okvarjene gene nadomestiti z nepo-
{kodovanimi.
Pri bolnikih s cisti~no fibrozo sta po-
glavitna vzroka podhranjenosti okvar-
jena prebava hranil v prebavilih in
okvarjena ali nepopolna absorbcija
hranil v ~revesju zaradi motenega
delovanja trebu{ne slinavke. Prehrana
otroka s  to boleznijo v ve~ini primerov
temelji na pove~anem energijskem
vnosu. Nekateri otroci s cisti~no fibro-
zo dolo~en ~as lahko normalno napre-
dujejo v telesni te`i in rasti ter se temu
primerno razvijajo, toda otroci z
napredovalimi plju~nimi te`avami zelo

kmalu potrebujejo od 50 do 60
odstotkov ve~ energijskih potreb kot
njihovi zdravi vrstniki. Velikokrat se
`al zgodi, da tudi ta na~in prehranje-
vanja pri bolniku ne zadostuje, zato so
potrebni visokokalori~ni napitki, bo-
gati z vitamini in minerali. Ko se pri
cisti~ni fibrozi plju~na bolezen {e
poslab{a, se lahko zaradi te`avnej{ega
dihanja in vnetnih sprememb, ki so
posledica kroni~ne oku`be, pojavita
anoreksija in pospe{ena presnova, kar
dodatno ote`uje ustrezno prehranje-
vanje. Podhranjenost je povezana z
okvarjenim plju~nim delovanjem, zato
je pomembno, da se posku{a ohranjati
predpisan indeks telesne mase, pred-
vsem s prehrambenimi dodatki. Pri
nekaterih bolnikih je treba prehrano
dodatno vna{ati skozi nosno `relno
cevko v ~revo, pri drugih pa celo prek
gastroenterostome, kar ustrezno uspo-

sobljeni star{i lahko izvajajo tudi na
domu.
Pozor! Gre torej za okvarjeno prebavo
in absorbcijo hranil, za kar otroci
potrebujejo posebno prehrano in
napitke. In ni treba posebej poudarjati,
da taka prehrana veliko stane. Zelo
veliko.

SSttaarr{{eevvsskkoo  ssppooppaaddaannjjee  zz  bboolleezznniijjoo

»Moram povedati, da sva bila ob
diagnozi bolezni otrok {okirana, zme-
dena in presene~ena, saj nisva imela
nikakr{nih informacij o bolezni, prav
tako ne o njenem poteku. Kar veliko
~asa sva potrebovala, da sva za~ela
izvajati ustrezno terapijo in nabavila
zdravila. Najbolj pa se je zatikalo pri

Ko pridejo te`ave

REPORTA@A

DARKO FERLINC
FOTO: DARKO FERLINC

»Gre pa tudi za veliko
pro{njo.«
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nabavi prehrane in fizioterapevtskih
pripomo~kov. Cene fizioterapevtskih
pripomo~kov dosegajo neverjetne vi-
{ine. Tudi preko 800 evrov. Pri nabavi
zdravil so nam zelo pomagali v lekarni
Top-lek na Ptuju, saj ni bilo treba
~akati na zdravila, kljub temu da jih je
bilo treba me{ati. Oba se zelo trudiva,
da bi otrokoma omogo~ila ~im bolj

normalno `ivljenje, kar pa ni lahko,«
je povedal Zoran.
Otroka sta torej neozdravljivo bolna.
Star{i in zdravniki se lahko le trudijo
omejiti glavne simptome bolezni, jima
na tak na~in laj{ati `ivljenje in ga
narediti ~im bolj kakovostnega. Koli-
kor je seveda le mogo~e.
Bolezen je redka. Vsako leto v pov-
pre~ju ({tevilo variira glede na dr`avo)
za boleznijo oboli pribli`no 1 od 5000
novorojenih otrok. Toda Zoran kljub
temu opozarja vse, ki se odlo~ajo
imeti otroke, da raje preverijo svojo
gensko zasnovo in se morda s tem
re{ijo … Te`ko mi je napisati, ~esa. 
Tokratna reporta`a pa je namenjena
tudi pozivu. Pozivu k dobrodelnosti.
Omenil sem `e, da prehrana in napitki

za dojen~ka veliko stanejo. Veliko
stanejo tudi fizioterapevtski pripo-
mo~ki in zdravila. Zato je Zoranu in
njegovim otro~kom treba pomagati. 
Lions klub Ptuj je v ta namen orga-
niziral »elitni« ples, na katerem so,
med drugim, pripravili tudi dra`bo
slik. Umetnine so darovali umetniki
Du{an Fi{er, Jernej Forbici, Mito
Gegi~, vsi akademski slikarji, Jo`e
Foltin, profesor likovne pedagogike,
ter ljubiteljska slikarja Branko Gaj{t in
Igor Dolenc. Udele`enci plesa pa so
imeli mo`nost darovati denar tudi v
posebno, za to pripravljeno skrinjo. Na
tak na~in se je zbralo kar nekaj denar-
ja, ki bo otrokoma omogo~il la`je pre-
bijanje skozi `ivljenje.
Vsa ~ast darovalcem. Kljub vsemu pa
me nekaj moti. Pravzaprav pri vseh
dobrodelnih akcijah, {e posebej pa
tam, kjer potekajo dra`be slik. Kdo je

torej daroval? Tisti, ki je zmagal na
dra`bi, je dobil sliko. V skrinjo se je
nabralo relativno malo denarja. Kdo
torej? Slikarji? Edino oni so nekaj dali
in ni~ dobili. Vsa ta elita, ki pa, vsaj po
parkiranih avtomobilih sode~, ni ravno
brez denarja, pa ni~. No, saj ni ~isto
tako, toda zdi se mi, da bi lahko bilo
druga~e. Mogo~e bi pa lev~ki in rota-
rij~ki lahko malo razmislili o tem. 

KKaajj  ppaa  mmii  vv  TTaalluummuu??

Tudi mi se bomo pridru`ili dobrodelni
akciji. Ne pridru`ili. Organizirali bomo
svojo. In tukaj bom zapisal poziv vsem
zaposlenim v Talumu in njegovih
h~erinskih dru`bah, prihodnjih doojih.
Sodelujmo tudi mi. Namenimo vsak

po pet evrov za mala dojen~ka. Pet
evrov ni veliko. Manj kot tri piva.
Pomagajmo torej. Saj zmoremo. Ni~
se nam ne bo poznalo, malima
dojen~koma pa bomo pomagali k
bolj{emu `ivljenju. No, nobenega
problema ne bo, ~e bo kdo daroval
tudi ve~ kot pet evrov. 
O tem, kako bo potekala akcija, boste
pravo~asno obve{~eni.x

»Otroka sta torej 
neozdravljivo bolna. Star{i
in zdravniki se lahko le trudi-
jo omejiti glavne simptome
bolezni, jima na tak na~in
laj{ati `ivljenje in ga narediti
~im bolj kakovostnega. 
Kolikor je seveda le
mogo~e.«

»Namenimo vsak po pet
evrov za mala dojen~ka. 
Pet evrov ni veliko.«

»Pa {e nekaj. Kdor hitro da,
dvakrat da.«»Sodelujmo tudi mi.«
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Litija, ^ate`
Odprtje dvorane
Razstava
FOTO: MILAN OSTERC, JO@E LESKOVAR, BORIS FARI^
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Da bi poenostavili doslej ro~no naro-
~anje malic s pomo~jo blokov, je v fazi
preizkusnega delovanja sistem @na-
ro~anje.malic. Testno naro~anje malic
poteka na dveh infomatih v jedilnici
Taluma, prek portala na http://ta-
lum.info/ in ob izrednih dogodkih na
terminalu na delilnem mestu (v jedil-
nici Taluma, jedilnici Revita, restav-
raciji Pan). Informacijski sistem za
elektronsko naro~anje malic bo omo-
go~al isto~asno  spremljanje realizaci-
je malic po izbirnih kriterijih (zapo-
sleni,  datum, vrsta malice, {tevilo ma-
lic, stro{kovno mesto, lokacija razde-
ljevanja malic) oziroma vseh pripada-
jo~ih pregledov in analiz za nadaljnjo
uporabo (FRS – obra~un malic).
Z uvedbo sistema bomo pri procesu
naro~anja in evidentiranja malic zmanj-
{ali administrativne dnevne stro{ke,
obenem pa dosegli tudi dolgoro~no
optimizacijo planiranja pri pripravi
malic in optimizacijo potrebnih virov
za obdelavo evidenc in obra~una
malic. 
Z realizacijo projekta bosta dose`ena
racionalizacija stro{kov in zmanj{an
obseg del pri vsakodnevnem evidenti-
ranju naro~anja in realizacije malic, ki
bo avtomatizirano, postopki evidenti-
ranja malic, potrebni za obra~un oseb-
nih dohodkov, pa bodo preneseni v
urejen sistem in nadaljnje obdelave v
FRS Taluma (ro~nega dela tajnic ne bo
ve~). Zaradi avtomatiziranega eviden-
tiranja naro~anja in realizacije malic
bodo prednosti naslednje:
--  ppooeennoossttaavvlljjeennee  bbooddoo  ddoosseeddaannjjee

aakkttiivvnnoossttii  iinn  ss  tteemm  zzmmaannjj{{aannee  ppoottrree--
bbee  ppoo  ~~lloovvee{{kkiihh  vviirriihh  ((oobbeenneemm  ssee  bboo
zzmmaannjj{{aall  vvpplliivv  ~~lloovvee{{kkeeggaa  ffaakkttoorrjjaa//
sseeddaannjjii  ooddmmiikkii  oodd  pprrii~~aakkoovvaanneeggaa
ssttaannjjaa));;

--  zzmmaannjj{{aannii  bbooddoo  ssttrroo{{kkii  iizzvvaajjaannjjaa  iinn
ppoottrreebbeenn  ~~aass::    

- za naro~anje blokov za malice
(opravilo tajnice Taluma),

- za razdeljevanje blokov, eviden-
ce (opravilo tajnice Taluma),

- za naro~anje/dobavo blokov
(skrbni{tvo Vital),

- zaradi izgube blokov pri zapo-
slenih (dodatni stro{ki in nejas-
nosti – odgovornost ...),

- za {tetje blokov po razdeljevanju
malic (delivke na liniji),

- za sporo~anje o koli~ini planira-
nih malic (koli~ina, vrsta ...) in
zaradi tega za optimalno plani-
ranje, 

- za pripravo potrebnih evidenc za
obra~un malic (opravilo tajnice
Taluma, Vital, FRS),

- za dodaten ~as za analizo podat-
kov/prepisovanje v preglednice;

--  ppooeennoossttaavvlljjeennii  bbooddoo  ppoossttooppkkii  zzaa
ppllaann  iinn  pprriipprraavvoo  mmaalliicc  zzaa  nnaasslleeddnnjjee
oobbddoobbjjee  (teden, mesec); 

--  ddoossee`̀eennaa  bboo  ttrraannssppaarreennttnnoosstt  ssttaannjjaa  vv
rreeaallnneemm  ~~aassuu..

IIzzvveeddbbaa  ssiisstteemmaa  iinn  uuvveeddbbaa  vv  pprraakkssoo
Program je pripravljen na osnovi zah-
tev, zapisanih v specifikaciji podjetij
Vital in Talum. Aplikacija je bila izde-
lana v podjetju ^etrta pot v sodelova-
nju s Slu`bo za informatiko v Talumu,
kjer je bil vodja in koordinator projek-
ta Du{an Brglez, ki je projekt zelo dob-
ro vodil in uspe{no dokon~al, za kar
se mu zahvaljujemo. Programski del
sistema in baze podatkov @naro~an-
je.malic bo name{~en na strojni opre-
mi v okviru IT Informatike  podjetja
Talum. Ob dodajanju ali spremembi
podatkov o zaposlenih (podjetje,
stro{kovno mesto ...) v evidenci de-
lovnega ~asa (ED^) se bodo podatki
avtmatsko a`urirali tudi v sistemu
@naro~anje.malic. 
S testiranjem aplikacije @naro~a-
nje.malic, ki v mesecu novembru `e
poteka, in z uvedbo decembra 2010 za

vse zaposlene, ko bo sistem deloval
vzporedno za primerjalno analizo z
evidenco z bloki, bodo vzpostavljene
mo`nosti za samostojno delovanje
sistema @naro~anje.malic od 1. janu-
arja 2011 dalje. 

LLeettaa  22001111  bbooddoo  zzaa  vvssee  ooddjjeemmaallccee
mmaalliicc  uukkiinnjjeennii  kkllaassii~~nnii  bbllookkii  zzaa  eevvii--
ddeennccee..  PPrree{{llii  bboommoo  iizzkklljjuu~~nnoo  nnaa  eelleekk--
ttrroonnsskkoo  nnaarroo~~aannjjee  mmaalliicc..  

PPrriinncciipp  ddeelloovvaannjjaa  ssiisstteemmaa  @nnaarroo~~aann--
jjee..mmaalliicc
Programsko okolje deluje integrirano
v okviru sistema ED^, s tega pa so
uporabljeni `e obstoje~i oziroma raz-
polo`ljivi podatki o zaposlenih. Nji-
hova mati~na {tevilka nosi informacije
o podjetju, stro{kovnem mestu, urniku
delovnega ~asa, odsotnosti, dopustih
itd.

NNaarroo~~aannjjee  mmaalliicc
Za naslednje dni se zaposleni s kartico
ED^ identificira na infomatu, izbere

Elektronsko naro~anje malic v Talumu

PREHRANA

MIRKO VESELI^
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vrsto malice in naro~i malico za `eleni
dan. Malice lahko na ta na~in naro~i za
cel mesec vnaprej. Zaposleni lahko
najmanj 8 ur pred dejanskim prevze-
mom malice spremeni vrsto malice ali
jo v izjemnih primerih tudi odpove
(odsotnost, planirana bolni{ka odsot-
nost ...). ^e zaposleni malice ne
odpove, se zara~una, kot da jo je pre-
vzel, saj je bilo naro~ilo izvedeno,
malica pa pripravljena in naro~niku na
razpolago.

KKoorrii{{~~eennjjee  ––  rreeaalliizzaacciijjaa  mmaalliicc
Zaposleni se s kartico ED^ identificira
na registratorju TA400 na delilni liniji
v jedilnici Taluma, ~e pa malico vzame
v Revitalu ali v restavraciji Pan, se
malica razknji`i na POS-terminalu na
lokaciji prevzema malice. 
Programski del sistema in baze
podatkov @naro~anje.malic bo na-
me{~en na strojni opremi v okviru  IT
Informatike  podjetja Talum. Ob doda-
janju ali spremembi podatkov o zapo-
slenih (podjetje, stro{kovno mesto ...)
v ED^ se bodo podatki avtmatsko
a`urirali tudi v sistemu @naro-
~anje.malic. 

Aplikacijo @naro~anje.malic bodo
uporabljali:
- zaposleni Taluma (koncerna in no-

voustanovljenih dru`b),  
- zaposleni v sedanjih h~erinskih pod-

jetjih,  
- zaposleni v podjetjih na obmo~ju Ta-

luma (pogoj je, da imajo kartico
ED^),

- zaposleni za~asno kot pogodbeni
izvajalci (pogoj je, da imajo kartico
ED^).

SSrreeddssttvvaa  zzaa  ssiisstteemm  @nnaarroo~~aannjjee..mmaalliicc
ssee  bbooddoo  ppoovvrrnniillaa  vv  mmaannjj  kkoott  eenneemm  lleettuu..

VVssee  zzaappoosslleennee  vvaabbiimmoo,,  ddaa  `̀ee  ttaa  mmeesseecc
aakkttiivvnnoo  ssooddeelluujjeejjoo  pprrii  tteessttiirraannjjuu  pprrii--
pprraavvlljjeennee  aapplliikkaacciijjee  @nnaarroo~~aannjjee..mmaa--
lliicc,,  ssaajj  bboommoo  ttaakkoo  sskkuuppaajj  llaa`̀ee  pprriipprraa--
vviillii  pprreehhoodd  nnaa  ttaa  ssiisstteemm,,  oobbeenneemm  ppaa
bboommoo  ttaakkoo  llaahhkkoo  ooddpprraavviillii  {{ee  eevveennttuu--
aallnnee  ppoommaannjjkklljjiivvoossttii  ssiisstteemmaa,,  kkii  jjee  bbiill
iizzddeellaann  ppoo  ssppeecciiffii~~nniihh  zzaahhtteevvaahh  nnaa{{ee--
ggaa  ookkoolljjaa..x

EEkkoollooggiijjaa
- Energija, ki jo prihranimo s ponovno

uporabo ene aluminijaste plo~evin-
ke, lahko napaja prenosni ra~unalnik
celih 11 ur. 

- Aluminijasta plo~evinka je 100-od-
stotno obnovljiva in najbolj recikli-
rana embala`a za pija~e na svetu.

- Za izdelavo 20 plo~evink iz recikli-
ranega aluminija potrebujemo enako
koli~ino energije kot za proizvodnjo
ene plo~evinke iz novega.

- Za izdelavo dveh plo~evink potrebu-
jemo toliko energije, kot je revnej{i
prebivalec Zemlje potro{i v enem
dnevu. 

- Z recikliranjem ene plo~evinke pri-
hranimo toliko energije, kot je pora-
bi 100 W `arnica v 20 urah. 

- Recikliranje 1 kg aluminijastih plo-
~evink lahko prihrani 8 kg boksita, 
4 kg kemi~nih sestavin in 14 kW ur
elektri~ne energije. 

- Reciklirana aluminijasta plo~evinka
se v dr`avah z najvi{jo stopnjo reci-
kliranja vrne v obtok v 6 do 8 tednih. 

- V Veliki Britaniji letno kro`i 12 mili-
jard plo~evink, kar pomeni razdaljo
do Lune in nazaj, ~e bi plo~evinke
polagali drugo na drugo. 

- V ZDA dru`ina porabi povpre~no 900
plo~evink na leto.

- Dana{nja aluminijasta plo~evinka
potrebuje 40 odstotkov manj kovine
kot pred 25 leti. To pomeni manj
energije in manj surovega materiala
za eno plo~evinko.

- Plo~evinke, izdelane iz aluminija, so
6-krat do 20-krat ve~ vredne kot
kateri koli drugi uporabljeni emba-
la`ni materiali.

AAlluummiinniijj  iinn  tteehhnnoollooggiijjaa
- Aluminijska industrija sodeluje tudi

z avtomobilsko industrijo, ki ji omo-
go~a, da na ustrezen na~in uporabi
aluminijaste dele, ki jih je mogo~e
sortirati in ponovno uporabiti za
izdelavo enakih avtomobilskih delov. 

- Leta 1865 je iz{el roman Julesa Ver-
na Potovanje na Luno. Glavni junak
Barbicane je napovedal, da bo na
Luno izstrelil kroglo, ki ne bo iz lite-
ga `eleza, temve~ iz aluminija. Ro-
man je Jules Verne napisal 20 let
prej, preden je Hall izumil svoj
postopek za pridobivanje aluminija.

- Apollo 11, prva vesoljska ladja s ~lo-
ve{ko posadko, ki je pristala na Luni
20. julija 1969, je bila skoraj v celoti
narejena iz aluminija. 

MMeeddiicciinnaa
- ^e se je v na{em telesu nakopi~ilo

preve~ aluminija, lahko ta izzove
veliko zdravstvenih nev{e~nosti, ki
jih ob~utimo kot `iv~nost, anemi~-

nost, glavobole, pozabljivost, motnje
govora in zmanj{anega delovanja
jeter in ledvic. Zelo pospe{uje osteo-
porozo in po mnenju strokovnjakov
vodi k Alzheimerjevi bolezni. V `iv-
cih obolelih so namre~ na{li {tirikrat
ve~jo koncentracijo aluminija od
povpre~ne koli~ine.

AAlluummiinniijjaassttaa  ffoolliijjaa  vv  pprreehhrraannii
- @ivilo, ki ga bomo pekli v alumini-

jasti foliji, tesno in nepredu{no za-
premo. A ne pretesno, saj se nekat-
era `ivila, na primer meso, na vro~ini
{irijo. 

- @ivila ovijamo v aluminijasto folijo z
ble{~e~o stranjo navznoter. 

- Aluminijasto folijo lahko operemo,
posu{imo in uporabimo znova.

- Bistvene prednosti priprave jedi v
aluminijasti foliji so: majhna poraba
ma{~ob, hitrej{a priprava, okusnej{e
in so~nej{e jedi ter ~ista pe~ica, ka-
dar jed pripravljamo v pe~ici.x

Zanimivosti o aluminiju

ALUMINIJ PI[E ZGODBE

ALEKSANDRA JELU[I^
HTTP://4.BP.BLOGSPOT.COM/_TSYXVSPJM8C/S8LMTIWUDFI/AAAAAAAAAKI/0SOM_GV5C-O/S1600/FINISHEDPACKAGE.JPG

Peka v foliji
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^as hitro mineva in tega se {e posebej
zavemo, ko se kateri od sodelavcev
upokoji.   
Novembra odhaja v pokoj na{ FFrraanncc
KKaauu~~eevvii~~. November je ~as, ko se je-
sen, odeta v ~udovite barve, po~asi
prevesi v drugo polovico, ko so dela
na vrtu in njivi kon~ana, ko seme, po-
lo`eno v zemljo, naznanja nov za~etek,
to je takrat, ko se narava pripravlja na
po~itek. 
Franc je za~el delati v Talumu, takrat-
nem TGA-ju, novembra leta 1972. Vse

do upokojitve je delal v DE Vzdr`eva-
nje. Lahko re~em, da je pravi talu-
movec. Na za~etku se je zaposlil na
delih vzdr`evalca elektroliznih pe~i. Po
osmih letih se je pridru`il novi skupi-
ni za vzdr`evanje hidravlike in tu ostal
vse do upokojitve. Omeniti je treba, da
je bil dalj ~asa vzdr`evalec hidravlike v
okviru skupine za vzdr`evanje vozil, v
pokoj pa odhaja iz skupine, ki se ji je
pridru`il leta 1980 in tudi takrat je bila
jesen.  Franc je znan kot vesten in
marljiv delavec in, kar je najpomemb-

neje, dober sodelavec. [e dolgo se
bomo spominjali, kako dobro je bilo
imeti Franca v svojih vrstah, kadar je
bilo treba brskati po re~eh ali dogod-
kih, na katere je ve~ina `e zdavnaj po-
zabila. Franc, si kot leksikon, imej te-
lefon zmeraj pri sebi!

Ob odhodu se ti zahvaljujemo prav za
vse. @elimo ti obilo zdravja, da bo{
lahko u`ival v sprehodih po naravi, ki
te tako veselijo.x

AAlloojjzz  KKeellcc  se je izu~il za avtomehanika
v `elezni~arski {oli v Mariboru in se
zaposlil na Slovenskih `eleznicah,
Proizvodnja Maribor. Preden se je

zaposlil v Talumu v DE Promet, je
opravljal {e prakso s podro~ja popra-
vila avtomobilov. V `elezni{kem pro-
metu je opravljal razna dela s podro~ja

vzdr`evanja lokomotiv in vzdr`evanja

komunalne infrastrukture, kjer je

prispeval svoj dele` tudi z veliko

tehni~nimi izbolj{avami. Pred deseti-

mi leti je vzdr`evanje lokomotiv pre{lo

v OE Vzdr`evanje vozil, zato je bil tudi

Alojz Kelc preme{~en v to enoto. Hitro

se je vklju~il v dodaten obseg del, saj

je poleg vzdr`evanja lokomotiv oprav-

ljal tudi dela avtoelektrikarja. To delo

je delal z veseljem in ga v celoti tudi

usvojil, saj je opravljal tudi zahtevna

dela s tega podro~ja. 

Sodelavci `elimo Alojzu, da v upoko-

jenskem obdobju do`ivi veliko lepih

trenutkov, da se mu izpolnijo {e vse

skrite `elje in na~rti in naj mu zdravje

dobro slu`i.x

Prvega oktobra letos je od{el v pokoj
na{ sodelavec DDrraaggoo  VVuuggrriinneecc.
V nekdanjem TGA-ju se je zaposlil
februarja 1978 kot poslu`evalec elek-
troliznih celic v elektrolizi A, januarja
1983 pa je napredoval v vodjo skupine
za poslu`evanje elektroliznih celic v
elektrolizi A. Zaradi te`av z zdravjem je
bil maja leta 1988 preme{~en na
delovno mesto za nadziranje trans-
portnih naprav glinice – silos glinice.
Na delovno mesto voznika surovin in

~istilca loncev, ki ga je opravljal vest-
no in dosledno do konca, je bil raz-
porejen leta 2002. Pri svojem delu je
znal spodbujati sodelavce, opazovati
in videti te`ave. Tako je postal avtor
nekaj koristnih predlogov, ki nam
bodo koristili pri na{em nadaljnjem
delu.
Ob odhodu v pokoj se mu zahvaljuje-
mo za dobro opravljeno delo ter mu
`elimo obilo zdravja, sre~e in lepih
trenutkov ob Dravinji.x

Franc

UPOKOJITVE

VZDR@EVANJE HIDRAVLIKE

Alojz

Sre~no Drago

SODELAVCI OE VZDR@EVANJE VOZIL

SODELAVCI IZ ELEKTROLIZE C
FOTO: SRDAN MOHORI^
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SSLLOOVVAARR^̂EEKK:: SAJ – MORSKI LOSOS, JERV – ZVER IZ DRU@INE KUN, ROSO-
MAH, @ERUH, VODOSKOK – VRSTA VODNEGA HRO[^A, MATUL – SLOVEN-
SKA ATLETINJA (TINA, 1977), TRNIKA – LJUDSKO IME ZA ^RNI TRN, TRNJE,
TRNINA.

KRI@ANKA
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